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Práce - nabídka
• Nypro hutní prodej přijme
skladníky se skladem v Hosti-
vaři. Prac. doba Po-Pá. Nást.
mzda 160 Kč/hod. Nástup
ihned. kocian.libor@nypro.cz,
731688636233983

• ZŠ v Praze 10 – Hostivaři při-
jme od začátku školního roku
2021/2022 vychovatelku škol-
ní družiny a asistenta pedago-
ga. Možnost ubytování. Tel.
274016523, 603436284,
e-mail: reditel@hornomep.cz234381

• Městská část Praha 6 - Úřad
městské části nabízí výkon prá-
ce referenta DOPRAVNÍCH
PŘESTUPKŮ. Bližší informace
k Oznámení o vyhlášení výbě-
rového řízení jsou zveřejněny
na webových stránkách
www.praha6.cz v rubrice Po-
třebuji řešit - Volná pracovní
místa nebo na
https://www.e-zamestna-
ni.cz/. Lhůta pro doručení při-
hlášky s doklady 17.05.2021 v
podatelně Úřadu městské čás-
ti Praha 6. Kontakt : Mgr.
Anna Palasová, vedoucí Odbo-
ru vnitřních věcí, tel. 220 189
750.234126

• VÚPS HLEDÁ ODBORNÍKY
SŠ, VŠ pro hodnocení a posu-
zování stavebních výrobků: vý-
robků z betonu; nátěrové
hmoty; výrobků pro kanalizaci
a vodovod, pro větrání a klima-
tizaci staveb; pro posuzování
ocelových konstrukcí s kvalifi-
kací EWE. Info o nás na
www.vups.cz. Vaše CV prosí-
me zaslat na info@vups.cz.234350

• Úklidová firma přijme pra-
covníky na denní úklid na 2 až
3 dny v týdnu. Tel.
602348317-8234363

• Hledáme 1 osobu ČID (čás-
tečný invalida) na vrátnici
Mezi Vodami (Modřany). Jed-
ná se o poloviční úvazek na
HPP cca 120 hod / měs. Pracu-
je se 12 hod směny (denní +
noční). Plat 96,6-Kč/hod +
příplatky. Nástup možný od
17.5.2021. Hledáme pouze
pro spolehlivého zájemce ,
tel: 734513843. 234367

• Autodoprava v Praze hledá
řidiče na Avia - kontejner a
sklápěcí návěs. Možno i bri-
gádně. Tel. 606689461 234343

• Hledám spolehlivou zdr. ses-
tru do dětské ordinace v P - 10
na brigádu (DPP) na týden v
6/21. Dále pak trvale od
1.9.2021 na 3 odpol./týd. Ideál-
ní pro důchodkyni. MUDr. Pet-
ra Vorlíčková, Vršovická 75a,
Praha 10, tel. do ordinace:
267311964, mobil:
723039421, mail:
ordinace@vorlickovap.cz234478

Starožitnosti

• Sběratel koupí staré perské
koberce, obrazy a starožitný
nábytek, porcelán, sklo a staré
pohledy. Tel.: 602218721 234247

Byty - poptávka

• Koupím byt v Praze nejlépe
před rekonstrukcí. Jsem přímý
kupec a platím hotově. Děkuji
za nabídky, P. Grygar. Tel.:
739641969.234183

• Koupím byt kdekoliv v Pra-
ze, dám okamžitou zálohu,
platba hotově, právní záleži-
tosti vyřídím. Stav nerozhodu-
je. RK nevolat. tel. 234095720,
720539665234286

• PENÍZE IHNED za byty v Pra-
ze pro firmy z Evropské unie.
Tel: 602212121 233995

Pronájmy - poptávka
• Hledám dlouhodobý proná-
jem bytu pro 2 os. - menší do
14 tis, větší do 18 tis. Potřebu-
ji: centrum do 30 minut, čisto,
dobrý stav. RK nevolat.
605845088233953

• HLEDÁM PRO naše solvent-
ní ZAMĚSTNANCE z kanceláře
byty k dlouhodobému proná-
jmu v Praze, právní servis zajiš-
těn. Tel: 274784428 234077

Nemovitosti - nabídka

• Vyplatíme Vaše dluhy, zásta-
vy, exekuce! Vykoupíme Vaší
nemovitost! Peníze vyplatíme
ihned! V nemovitosti můžete i
nadále bydlet! Tel: 731911992 233426

Nemovitosti - poptávka

• PENÍZE IHNED za nemovi-
tost v Praze pro firmy z Evrop-
ské unie. Tel: 602212121. 234036

• Koupím byt v Praze nejlépe
před rekonstrukcí. Jsem přímý
kupec a platím hotově. Děkuji
za nabídky, P. Grygar.
Tel.: 739641969. 234163

• KOUPÍMNEMOVITOST, plat-
ba v hotovosti. Odměna za do-
poručení až 100 000 Kč.
Tel.: 774171771, 773607034. 234470

Ostatní
• Starož. nábytek a velkou
KNIŽNÍ POZŮSTALOST koupím
za solidní cenu. Knihovnu,
křesla, stolek, lampu, zajím.
obraz aj. pro styl. čítárnu.
T: 603478873 233182

• Kadeřnice na ŽL- pronajmu
křeslo kadeřnici s praxí, v salo-
nu v centru Prahy
info: 608 633 662234509

Knihy a časopisy

POPTÁVKA BYTU
koupím byt na horách či blízko hor
- Šumava, Krkonoše, nebo Jizerky.

Na stavu nezáleží.
Děkuji za nabídky.
Tel: 773 117 381

JURIS REAL, spol. s r.o.
nabízí přímý výkup,
zprostředkování
prodeje, dražbu
nebo aukci.

A to za nejvyšší
možnou tržní cenu.

Před prodejem
vyřešíme právní vady,

dluhy, exekuce.
Možnost okamžité
výplaty zálohy.

www.prodejtojinak.cz

777 306 102

KOUPÍM
CHATU

Hledám ke koupi chatu, chalupu
do 50 km od Prahy. Stav nerozho-
duje. Předem děkuji za nabídku.

Tel.: 725 911 070

KOUPÍM DŮM
NEBO POZEMEK

v Praze a okolí. Právní vady ne-
vadí. Financování mám zajištěno.

RK-nevolat. Tel.: 725 719 745

Celá ČR
tel. 604 11 44 66
e-mail: arco@antikvariaty.cz

koupíme jednotlivé
knihy i celé sbírky,
pozůstalosti apod.

Přijedeme
(pro více než 300 ks)

zaPlatíme
odvezeme

Čerpací stanice TOMEGAS
Jižní spojka Praha 10

přijme:

přijme:

17 000 – 18 000 Kč/měsíc
pouze pro zájemce

s inval. důchodem/ZPS

Tel.: p. Dubský 727 871 595

obsluhu na hPP

obsluhu na hPP (pokladní)

Plzeňská ul., Praha 5

22. 000 – 25.000 Kč / měsíc

KOUPÍM BYT
V PRAZE

jako investici pro děti, právní
vady, dluhy nejsou překážkou.

V bytě můžete dále bydlet. Platba
ihned. Realitní kanceláře prosím

nevolat. Tel.: 601 522 292

POPTÁVKA CHATA HORY
koupím chatu, chalupu, stavební

pozemek na horách či v dojezdové
vzdálenosti do hor. Krkonoše,

Orlické, Jizerky, Šumava. Může být
i Vysočina. Na stavu nezáleží, spíše

na místě. Tel: 773 117 381
KNIHY!

odkoupím velkou
KNIŽNÍ POZŮSTALOST
solidní ceny za Vaše knihy.

Tel.: 603 478 873

KNIHY!
odkoupím velkou

KNIŽNÍ POZŮSTALOST
solidní ceny za Vaše knihy.

Tel.: 603 478 873

Hledáte práci?

Jste v invalidním důchodu nebo
osoba zdravotně znevýv hodněná?

U nás jste na tom správnémmístě.

Služba v Praze na vrátnici v klidném
a čistém prostředí.

Volejte zdarma 800 108 111
Nebo pište

naborpraha@preventa.cz

Požadujeme invalidní

důchod.

Mzda od 100 Kč/hod.

Nabízíme náborový

příspěvek 10.000 Kč,

vyplácíme denně.

HLEDÁME ZAMĚSTNANCE

NA POZICE:

RECEPCE
AOSTRAHA

Tel.: 800 888 440
(bezplatná linka)

Až1 000 000 Kč
za STAROŽITNOSTI
obrazy, nábytek,
hodiny, hodinky,
porcelán, bronz,
stříbro, šperky, šavle
a jiné zajímavosti

PORADÍM
tel.: 603 505 686

VYKLIZENÍ
- BYTŮ,SKLEPŮ A PŮD

odvoz nepotřebného nábytku
SLEVA 20% heslo: ”METRO”

Tel. 736 700 320

Věrnostníkarty
akupónyvmobilu

MOJE MĚSTO
MOJE METRO

i n z e r c e Kancelář řádkové inzerce: Václavské náměstí 1, palác koruna, Praha 1,
po-pá 8.30 -17.00 hod. Tel: 225 065 177, 178

Služby - nabídka
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NÁVRAT PO 15 LETECH.
BÍLEK SE UPSAL PLZNI
BÝVALÝ KOUČ FOTBALOVÉ REPREZENTACE MÁ ZACHRÁNIT SEZONU STRANA 21

Svátek slaví: Svatava

Na Pražském hradě se včera večer rozsvítilo téměř 30 tisíc svíček jako připomínka českých obětí pandemie. MAFRA

Na pivo už za týden,
ale jenom ve čtyřech
Testy s sebou. Na zahrádkách bude fungovat podobný režim jako například v kadeřnictvích. Jeden stůl.
Maximálně pro čtyři hosty. Očkování. Registrovat už se mohou starší 45 let, příští týden i čtyřicetiletí STRANA 8

Tržnice je
prázdná
Radnice Prahy 5 hledá
nového nájemce přízemí
historické Smíchovské
tržnice na náměstí
14. října, kde byl až
donedávna supermarket.
V prvním patře secesní
budovy je pobočka
městské knihovny. STRANA 2

Jak moc Češi
plýtvají?
Jak se dá změřit míra
blahobytu? Stačí se podívat
do popelnic, kolik v nich
končí nesnědeného jídla.
Na jednoho Čecha připadá
v průměru 81 kilogramů
znehodnocených potravin
ročně. Jen asi třetinu
z tohoto čísla ale mají na
svědomí domácnosti.
Změnil se vztah lidí k jídlu
během epidemie? STRANA 11

Na Euro
bez Provoda
Slávistický záložník Lukáš
Provod si v nedělním
utkání v Olomouci přetrhl
zkřížený vaz v koleni
a čeká ho operace, po
které následuje dlouhá
rekonvalescence. Provod
tím přijde o mistrovství
Evropy. STRANA 21
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Historickou budo-
vu tržnice obývá
také knihovna.
Sousedemmá být
i samoobslužná
prodejna.

Bývalé sídlo historické tržni-
ce u náměstí 14. října zná asi
každý obyvatel Prahy 5. V se-
cesní budově sídlí totiž měst-
ská knihovna. Poté, co se z je-
jích prostor nedávno odstěho-
vala prodejna potravinového
řetězce Tesco, radní městské
části vymýšleli, co by zde
mohlo volné prostory zapl-
nit. Podle mluvčího Prahy 5
Stanislava Brunclíka rozhod-
ne výběrové řízení.
„Rada městské části schvá-

lila záměr pronájmu části bu-
dovy. Pro tento účel vypsala
výběrové řízení. Budova má
prostory o celkové velikosti

1449 metrů čtverečních včet-
ně sociálního zázemí a skla-
dovacích prostor. Městská
část nabízí pronájem na
dobu neurčitou,“ říká pro de-
ník Metro Brunclík.
Vzhledemk tomu, že se bu-

dova nachází u parku a pro-
story jsou ve stejném objektu
jako knihovna, radnice si zde
představuje například prodej-
nu s croissanty či něčím na

osvěžení. „Máme zájem, aby
prostory, které jsou v seces-
nímdomě z roku 1909, nabíd-
ly občanům a návštěvníkům
Prahy nejen kvalitní potravi-
ny. Chceme oživit budovu
i celé náměstí s nádherným
parkem. Aby si lidé mohli
koupit třeba kávu a croissant
a v letníchměsících si k tomu
sednout v parku,“ vysvětluje
místostarosta Prahy 5 Martin

Damašek. „Všechny informa-
ce k pronájmu, včetně fotodo-
kumentace, najdou zájemci
na radničnímwebu, Faceboo-
ku a samozřejmě na úřední
desce,“ dodává Damašek.
Velký otazník visí také nad

prostorami bývalé tržnice na
rohu Stroupežnického a Boz-
děchovy ulice, kousek od au-
tobusového nádraží Na Kníže-
cí. Místní prodejci se loni
v létě stěhovali kvůli azbestu.
Prostory vlastněné společnos-
tí Lukas, k. s., však doposud
k mání nejsou. „Situace je
komplikovanější. Jelikož jde
o soukromé prostory, nemá-
me na to coby městská část
vliv,“ svěřil Metru Brunclík.
V pátek se mají letos po-

prvé spustit i farmářské trhy.
Nacházejí se kousek dál, na
pěší zóně u Anděla, a provo-
zuje je právě Praha 5. Již loni
plánovala jejich přesunutí
právě na náměstí 14. října.
Stěhování ale zhatila pande-
mie. FILIP JAROŠEVSKÝ

Už se to blíží. Stanicemetra B Karlovo
náměstí bude 46. bezbariérovou stani-
cí vmetropoli. „Od Václavské ulice po-
vede šachta o hloubce téměř čtyřicet
metrů. Bude nejhlubší v našem měs-
tě. Midibusová linka 148 bude mít no-
vou zastávku Václavská přímo u výta-
hu. Uliční úroveň bude od nástupišť
dělit stometrová přestupní chodba,“
popisuje čtenář Tadeáš Havlík. Za své
fotografie z místa získává od redakce
odměnu tři sta korun. „Na konci květ-
na budememít hotovo. Přesné datum
brzy oznámíme,“ svěřil deníku Metro
Daniel Šabík, šéf odboru komunikace
dopravního podniku. JAR

V budově sídlí také městská knihovna. PRAHA 5

inzerce

Karlák. Výtah otevřou
už koncem května

Výstup do Václavské ulice

Na výtah budou upozorňovat nové cedule. 2x TADEÁŠ HAVLÍK

foto za

300
Kč

Číslo dne

5
Porota vybrala pět týmů, kte-
ré se zúčastní soutěže na no-
vou podobu Florence. Z této
dopravní křižovatky a želez-
ničního brownfieldu se má
stát multifunkční čtvrť, která
nabídne bydlení, obchody,
dopravní terminál, kancelář-
ské prostory i místa pro tráve-
ní volného času. Návrhy bu-
dou představeny v listopadu.

Krátce

Virus zamával
s turismem
Do ubytovacích zařízení
v metropoli přijelo v prv-
ním čtvrtletí 82 109 lidí.
V meziročním srovnání
to představuje propad
o 92,9 procenta. V hote-
lech a kempech ubylo
hlavně zahraničních hos-
tů, jejichž počet klesl
o 97 procent. Z Česka při-
jela čtvrtina návštěvníků
oproti prvnímu loňské-
mu čtvrtletí. ČTK

Ke knížce i croissant.
Radnice hledá nájemce
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Nová strategie
je nesplnitelná,
kritizuje schválený
záměr opozice.

Ctižádostivý plán. I tak se dá
označit strategie Prahy ohled-
ně ochrany klimatu. Hlavní
město by do roku 2030 mělo
investovat 230 miliard korun
do opatření snižujících emise
oxidu uhličitého, pokud chce
dostát svému závazku snížit
uhlíkovou stopu metropole
o 45 procent. Vyplývá to z kli-
matické strategie města, kte-
rou včera schválili radní
a o níž budou jednat zastupi-
telé na konci května. Doku-
ment navrhuje 69 opatření,
většinu potřebných peněz
chce město získat z evrop-
ských fondů. Strategii kritizo-
valy opoziční ODS a ANO.
„Schválená strategie je vel-

mi ambiciózní a všichni si to
uvědomujeme,“ uvedl primá-
torův náměstek Petr Hlubu-
ček, který má přípravu plánu

na starosti. Dodal, že plán
město schvaluje ve vhodnou
dobu i v souvislosti se změna-
mi, jež přinese pandemie ne-
moci covid-19. „Už dnes je jas-
né, že jedním z dopadů bude
proměna struktury celého
hospodářství,“ řekl.
Primátor Zdeněk Hřib do-

dal, žeměstu se přes projekty
zahrnuté v plánu otevřemož-
nost financování z řady ev-
ropských dotačních titulů. Po-
dle Hlubučka bude uskuteč-
ňování plánu s využitím
všech dotací pro Prahu zna-
menat náklady z vlastních
zdrojů kolem dvou miliard
ročně. „To je něco, co není ne-
reálné,“ řekl. Město v posled-
ní době kvůli covidu-19 a da-
ňovým změnám zaznamena-
lo významné výpadky příjmů
a v řadě oblastí se škrtalo.
Strategie se zaměřila na čty-

ři základní oblasti. Prvním je
udržitelná energetika, kam
spadají energetické úspory
v budovách, instalace foto-
voltaických panelů na stře-
chy nebo využití tepla z od-
padních vod pro vytápění.

Druhou oblastí je udržitelná
mobilita, kam patří nákupy
elektrobusů pro MHD nebo
budování elektronabíječek.
Třetí je cirkulární ekonomi-
ka, která zahrnuje například
výstavbu bioplynové stanice

na zpracování zbytků potra-
vin. Posledním pilířem je pak
adaptace na změnu klimatu
například pomocí výsadby ze-
leně nebo lepšího hospodaře-
ní s dešťovou vodou.
Strategii kritizovala opozič-

ní ODS, podle které jde o „fi-
nanční i morální hazard“.
„Klimatický plán tak, jak je
navržen a prezentovánmagis-
trátní koalicí, je jen pouhou
politickou proklamací. Koali-
ce tímto vzbudí nereálná oče-
kávání a po čase bude muset
potichu přiznat, že záměr byl
v předložených parametrech
nesplnitelný. Voličům by
měli říkat pravdu, ne pohád-
ky,“ uvedl předseda klubu za-
stupitelů ODS Zdeněk Zají-
ček. V podobném duchu už
dříve plán okomentoval mís-
topředseda klubu ANO On-
dřej Prokop.
Podle Hlubučka je plán na-

staven přesně tak, aby umož-
nil splnit zastupiteli schvále-
ný závazek města snížit emi-
se oxidu uhličitého do roku
2030 o 45 procent. „Nemys-
lím si určitě, že je plán nereál-

ný,“ řekl a dodal, že ambicióz-
ní být z principu musí.
Z konkrétních projektů

plán zahrnuje například in-
stalaci fotovoltaických pane-
lů na střechy, kterou magis-
trát plánuje vyzkoušet ve
dvou bytových domech na
ČernémMostě. Podle Hlubuč-
ka k tomuměsto plánuje zalo-
žit zvláštní organizaci pro ob-
novitelnou energii. Město by
tímto způsobem v budoucnu
mohlo vyrábět až 30 procent
elektřiny v metropoli. Stejně
tak by se podle Hlubučka
mohlo až 30 procent tepla
nutného pro vytápění města
získávat z odpadních vod. Ty
jsou zahřáté a teplo se z nich
dá zpětně získat pomocí vý-
měníků. Plán počítá také se
zpoplatněním vjezdu do cen-
tra, o čemž se vmetropoli dis-
kutuje delší dobu. Podle Hlu-
bučka by výše mýta měla být
navázána na emisní třídu vo-
zidla. Hřib k tomu řekl, že
v tuto chvíli město nemá
na zavedení mýta pravomoc,
takže jde o téma spíše pro bu-
doucí garnitury. ČTK

Lov aut bez filtrů
pevných částic
Praha opět vypíše tendr
na přístroje, jejichž pomo-
cí chce identifikovat vozi-
dla s poškozeným či chy-
bějícím filtrem pevných
částic. Město již zakázku
jednou vypsalo, ale nepři-
hlásil se žádný uchazeč.
Podle magistrátu to bylo
kvůli pandemii. Pořízení

techniky by mělo vyjít na
40 milionů korun, polovi-
nu by měl magistrát zís-
kat z evropských fondů.
Přístroje mají zpočátku
sloužit k prevenci
a zjištění toho, kolik vozi-
del bez filtru v Praze jez-
dí. Majitele aut bude měs-
to informovat, výhledově
je cílem propojit zařízení
se systémy dopravní kon-
troly využívanými samo-
správou a státem.

Budovu školky
musí zbourat
Praha 3 vypsala architek-
tonickou soutěž na podo-
bu nové školky, která má
vzniknout místo stávající
budovy v Jeseniově ulici.
Nynější školka je ve špat-
ném stavu a radnice ji plá-
nuje zbourat. Podobný
osud čeká domov pro se-
niory v ulici Pod Lipami.

Dobrovolné sbory
dostanou miliony
Magistrát rozdělí mezi
městské části 9,7 milionu
korun na chod jednotek
sborů dobrovolných hasi-
čů. Peníze jsou určeny na
pořízení či opravu vybave-
ní jednotek. V metropoli
funguje více než třicet
jednotek dobrovolných
hasičů. ČTK

Magistrát koupil devět tisíc
PCR testů pro testování dětí
na covid-19 v nižších roční-
cích víceletých gymnázií.
Cena jednoho testu je 155 ko-
run. Podle radního Víta
Šimrala se vybraná nabídka
dostala na cenu antigenních
testů. „Když to srovnáme, tak
to vychází téměř jedna ku jed-
né. Nejnižší nabídka antigen-
ních testů vychází na 32 ko-
run za kus. Ten se musí testo-
vat dvakrát týdně, zatímco
PCR jednou za 14 dní,“ uvedl
radní. Město plánuje nakupo-
vat i další PCR testy. ČTK

Roj z ČVUT
S vyhledáváním a záchra-
nou osob by v budoucnu
mohly pomoci drony, kte-
ré vyvíjí tým z ČVUT. Roj
nízkoletících autonomních
vícerotorových helikoptér
vědci minulý týden testova-
li v poušti ve Spojených
arabských emirátech. Při
práci na dronech se inspiro-
vali komunikací hejn ptá-
ků či velryb. Na dronech
pracují vědci ze skupiny
Multi-Robot Systems, kte-
rou vede Martin Saska (na
snímku) z katedry kyberne-
tiky. V budoucnu by se
drony mohly zapojit i do
hašení požárů. ČVUT

Krátce

Gymnázia.
Testy jen
za 155 korun

Sledujte růst stromů

370
Praha chce během osmi let vy-
sadit na svém území milion
nových stromů. Od přijetí to-
hoto plánu z roku 2019 bylo
zatím v Praze vysazeno 370 ti-
síc nových stromů. Přibývají
ve vznikajících lesoparcích,
městských parcích, ovocných
sadech i v ulicích města. Po-
čet vysazených pražských stro-
mů mohou lidé sledovat i na
zastromujprahu.cz, kde jsou
pravidelně zveřejňovány je-
jich počty a plány na nadchá-
zející měsíce. Při výsadbě no-
vých stromů je mimo jiné dbá-
no na druhovou pestrost, aby
se nešířila nákaza kůrovcem.

Číslo dne

75
Pražské jaro je celosvětově
uznávaným festivalem, který
přežil čtyři desetiletí komunis-
mu a překonal i změny
po roce 1989. Účinkovalo zde
mnoho předních umělců, fes-
tivalové koncerty bývají dlou-
ho dopředu vyprodané. První
ročník festivalu začal 11. květ-
na 1946. Dnes tedy slaví své
75. výročí.

Ochrana klimatu za miliardy.
Metropole musí investovat



Zasloužíte si
sušenku
s hvězdičkou!

Odměňte se
hvězdičkami
s čokoládou
z alpskéhomléka

Městečko Trnávka plánuje po-
stupně opravit a zabezpečit
část zříceniny hradu Cim-
burk. Kulturní památka chrá-
něná od roku 1964 je ve vlast-
nictví obce. „Zatím se chystá-
me na opravu předhradí, je
to rozdělené na tři etapy. Le-
tos začínáme se vstupní bra-
nou s hranolovou věží, což

bude
s t á t
z h r u b a
tři miliony
korun. Celko-
vě předhradí vy-
chází kolem devíti
až deseti milionů ko-
run,“ uvedl včera staros-
ta Milan Šedaj. ČTK

Číslo dne

8,4
Letošní duben se v pražském
Klementinu zařadil mezi třeti-
nu nejchladnějších za posled-
ních 247 let. Průměrná měsíč-
ní teplota 8,4 stupně Celsia
byla o 2,4 stupně nižší, než je
průměr z let 1981 až 2010.

Novinkou je Hlava Medusy
Hned první příležitosti k otevření v Brně využili v Diecéz-
ním muzeu na Petrově. Zájemci si prohlédnou stálou ex-
pozici Vita Christi s gotickým deskovým obrazem Mado-
ny z Veveří. Dnes lidé znovu zavítají do výstavních síní
Domu umění města Brna. Čeká tam na ně například nová
výstava Tady a teď! Moravské zemské muzeum zítra ote-
vře Dietrichsteinský palác a Pavilon Anthropos a 19. květ-
na zpřístupní Památník Leoše Janáčka. I stálé expozice
Moravské galerie budou k vidění od zítřka. Novinkou ex-
pozice Brno – předměstí Vídně je malba Hlava Medusy
od Petera Paula Rubense (na snímku). MORAVSKÁ GALERIE

V Liberci po více než třech
měsících včera obnovila pro-
voz kabinová lanovka na Ješ-
těd. Nejezdila od 30. ledna
kvůli protikoronavirovým
opatřením. Zatím je ome-
zená kapacita kabiny
na 20 cestujících
plus průvodčí
a všichni musí
mít respirá-
tor. Za běž-
ného pro-
v o z u
může

být v jedné kabině až 35 ces-
tujících. Ze sedačkových lano-
vek v Libereckém kraji zahájí
letní provoz dvě o tomto ví-
kendu – ve skiareálech na Ješ-
tědu a v Rokytnici nad Jize-
rou. Na obnovení provozu se
zaměstnanci lanovky těšili
hodně. „Čekání nikoho neba-
ví,“ uvedl přednosta lanovky
Vladimír Štěpán. Díky dlou-
hé odstávce mohli aspoň vě-
novat víc času údržbě. „Sou-
středili jsme se na kladky
a podařilo se nám většinu vy-
měnit, ložiska namazat, což
za normální situace není jed-
noduché,“ dodal. ČTK

Cimburk. Jako
první jde brána

Lanovka na Ještěd. Kabinky
už jezdí na nových kladkách

Turistická atrakce

Oblíbená kabinová lanovka
na Ještěd je v provozu přes
85 let a je v majetku Českých
drah. Loni vyvezla na vrchol
211 tisíc lidí, o 90 tisíc méně
než v roce 2019. Loni 103 dnů
stála kvůli technickým
problémům, ale také kvůli
koronavirovým opatřením.

● Od loňského prosince
zdražilo jízdné. Jedna cesta
stojí 110 Kč, obousměrná
jízdenka 170 korun.

Krátce

Trhy na Kuksu
Barokní hospital Kuks
na Trutnovsku otevře
jako první ze státních
památek v Královéhra-
deckém kraji, které jsou
ve správě Národního
památkového ústavu.
Od 14. do 16. května tam
budou Zahradnické trhy.
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Od začátku květnamáNárod-
ní knihovna České republiky
nového generálního ředitele.
Stal se jím specialista na digi-
tální technologie Tomáš Fol-
týn. Jaké novinky plánuje
a jak by si nyní v konkurenci
nejmodernějších světových
knihoven stála ta Kaplického
v Praze?

V Národní knihovně půso-
bíte už od roku 2007. Mys-
líte, že vás tato instituce
může ještě něčím překva-
pit?
Národní knihovna ČR je

velká organizace se staletou
historií. Pokud by vás nemoh-
la neustále překvapovat, tak
by to bylo asi špatné. Jako po-
slední příklad pozitivního
překvapení mohu uvést ná-
lez unikátního fragmentu hu-
debního rukopisu ze 13. stole-
tí, který byl objeven v průbě-
hu digitalizace historických
fondů. Jde o evropsky vý-
znamný objev.

Výběrové řízení jste vy-
hrál v únoru. Kromě důra-
zu na digitalizaci fondů
jste tehdy hovořil i o vět-
ším propojení knihovny
se školami. Co přesně si
pod tím představit?
Možností spolupráce je jis-

tě celá řada. V první fázi bych
se chtěl zaměřit na prohlou-
bení našich existujících kon-
taktů v sektoru vysokých
škol. Dále bych chtěl rozvi-
nout intenzivnější spolupráci
s vysokoškolskými pracovišti
poskytujícími knihovnické či
příbuzné vzdělání, ale i další-
mi obory, například v oblasti
výpočetní techniky či PR.

Co konkrétně byste stu-
dentůmmohli nabídnout?
Například určitou formu

částečných úvazků či pracov-
ních stáží a jejich motivování
k prodloužení jejich působe-
ní v knihovně i po ukončení
studia.

Jste zastáncem stavby
nové budovy. K čemu ji
knihovna potřebuje?
Jsem zastáncem teze tak-

zvaného trojúhelníku budov
Národní knihovny ČR, kde
mají své opodstatněné posta-
vení tři objekty – novostavba,
Klementinum a hostivařské
depozitáře. Klementinum
v něm hraje roli společenské-
ho, vzdělávací a kulturního
centra, místa pro uložení nej-
vzácnějších historických sbí-
rek knihovny a prostoru ak-
centujícího svůj genius loci.
Hostivařské depozitáře bu-

dou tvořit centrumdlouhodo-
bého uchování fondů včetně
příslušných odborných praco-
višť spojených s jejich ochra-
nou ve fyzické i digitální po-
době, prostor pro uložení
konzervačních sbírek a také
jako centrum odborných slu-
žeb, které knihovna poskytu-
je dalším paměťovým a vzdě-
lávacím institucím.

A plánovaná třetí budova?
Ta by měla splňovat všech-

ny nároky na národní knihov-
nu 21. století, tedy být nejen
otevřenou institucí pro pod-
poru vědy, výzkumu a vzděla-
nosti, poskytovat moderní
studijní prostory a služby
s „přidanou hodnotou“, ale
zároveň nabízet prostor pro
příjemné a kultivované proži-
tí volných chvil.

Změnily se požadavky na
novou knihovnu od roku
2004, kdy se začalo hlasitě-
ji mluvit o její výstavbě na
Letné? Byl by nyní Kaplic-
kého blob zastaralý?

Vazby na plány z počátku
tisíciletí, které vyvrcholily
projektem takzvané Kaplic-
kého knihovny, tu přetrváva-
jí především v symbolické ro-
vině. Stále platí teze, že mo-
derní, vzdělaná a sebevědo-
má společnost by měla mít
k dispozici prostor, který
bude sloužit na jednu stranu
k uchování informací pro bu-
doucí generace, ale na straně
druhé také jednoznačně při-
spěje k šíření poznání, sdíle-
ní praktických zkušeností,
podpoře vědy a výzkumu, po-
silování kulturní integrity
společnosti a přirozeně i k ak-
tivnímu odpočinku. Nicmé-
ně také platí fakt, že Národní
knihovna ČR a vůbec celá ob-
last knihovnictví prošla v po-
sledních patnácti letech dy-
namickým vývojem spoje-
ným zejména s masivním
rozvojem digitálních techno-
logií, které již s původními
plány nejsou zcela kompati-
bilní. Pro novou budovu je
tak třeba připravit zcela
nový projekt.

Letná byla tehdy vybrána
kvůli výhodné poloze vyso-
ko nad hladinou Vltavy,
a navíc na půl cesty mezi
sídly vysokých škol v cen-
tru města a v Dejvicích.
Pak se ale pro Kaplického
blob začaly hledat náhrad-
ní lokality, které už tyto
podmínky splňovaly
méně. Jaké místo byste
favorizoval vy?
Odpovím obecně. Nová bu-

dova by měla být ideálně
umístěna v širším centru Pra-
hy, dobře provázána na do-
pravní infrastrukturu včetně
infrastruktury pro pěší a cyk-
listy a v optimálním případě
poblíž městské zeleně či par-
ku. Stavební prostor by měl
svou dispozicí poskytovat
možnost vytvořit hodnotnou
architekturu. Žádoucí je také
umístění nedaleko vysoké
školy či významného vědec-
kého pracoviště.

Najít vhodnou parcelu
bude v dnešní Praze cel-
kem oříšek, ne?

Ano,míst, která by splňova-
la všechny výše uvedené pod-
mínky, mnoho není. Ani hle-
dání ne zcela dokonalé loka-
ce nebude jednoduché.

Kde hledáte inspiraci? Ve
kterých zemích rostou zají-
mavé knihovny?
Pokud bych měl uvést ně-

kolik příkladů relativně no-
vých národních knihoven, na
předních místech musím
zmínit novostavbu Řecké ná-
rodní knihovny. Ta se stala vý-
znamnýmurbanistickýmprv-
kemměsta, byť v určité vzdá-
lenosti od historického cen-
tra Atén. Dále bych zmínil Lo-
tyšskou národní knihovnu,
jež se stala výjimečným spole-
čenským fenoménem. V bu-
doucnu bych rád navštívil jed-
nu z nejmodernějších národ-
ních knihoven – Katarskou
národní knihovnu – která
může být inspirací díky nej-
novějším technologiím. Zvě-
davý jsem také na novostav-
bu Izraelské národní knihov-
ny. LIBOR HRUŠKA

Atény

Riga 2x PROFIMEDIA.CZ

Kaplického blob MAFRATomáš Foltýn v Klementinu NKČR

Inspirace pro Prahu? Třeba
knihovny v Kataru a Lotyšsku

Nejen Kramerius

Foltýnovou specializací je
digitalizace sbírek.

● „V rámci odborných činností
spadajících pod kompetence
Národní knihovny ČR bych
chtěl nadále rozvíjet klíčo-
vou roli instituce v oblasti
digitalizace, zpřístupnění
a dlouhodobé archivace digi-
tálního obsahu,“ popisuje
své plány nový ředitel.

● Digitalizace začala v Národ-
ní knihovně ČR už na počát-
ku devadesátých let. Národ-
ní knihovna byla průkopní-
kem v tvorbě standardů digi-
talizace v celostátním měřít-
ku. Již od počátku je velmi
aktivní i v mnoha evrop-
ských projektech.

● Národní knihovna zpřístup-
ňuje obsah v digitálních
knihovnách Manuscripto-
rium a Kramerius. V Ma-
nuscriptoriu je digitalizová-
no 154 tisíc rukopisů a sta-
rých tisků, z toho přes 116 ti-
síc z Národní knihovny a zby-
tek od partnerů z 24 zemí.

● Národní digitální knihovna
zobrazuje dokumenty vyda-
né po roce 1800. Počet digi-
talizovaných dokumentů ne-
ustále roste, k dispozici je
více než 4 tisíce periodik
a 227 tisíc knih.
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Zahrádky a venkov-
ní akce. To by se
mělo rozjet už
příští pondělí.

Od pondělí 17. května bude
možné pořádat kulturní akce
venku s maximální účastí
700 diváků. Otevřou se také
restaurační zahrádky. „Dob-
rá zpráva pro provozovatele
restaurací,“ řekl vicepremiér
Karel Havlíček. Podmínkou
má být negativní test, když je
člověk očkovaný nebo prodě-
lal onemocnění covid-19
a má tak v těle protilátky.
U stolů budoumoci sedět ma-
ximálně čtyři lidé, kteří neži-
jí ve společné domácnosti.

Podobné podmínky budou
platit také u venkovních akcí.
Tedy – buď absolvování testu,
odstup nejméně 14 dnů od oč-
kování, nebo nejvýše 90 dnů
od prodělání covidu-19. Jistou
úlevu pro Čechy působící
v kultuře oznámil po jednání
vlády ministr kultury Lubo-
mír Zaorálek. Kulturní akce,
které se konají v uzavřených
prostorách, vláda zřejmě po-
volí o týden později. Podle Za-
orálka se nepovedlo oproti pů-
vodní dohodě s resortem zdra-
votnictví prosadit možnost
pořádat od stejného data i kul-
turní akce uvnitř. Vláda ale
podle něj přijala usnesení
v tom smyslu, že pokud bude
pokračovat příznivý trend
a běhemdalšího týdne se docí-
lí vývoje 75 nově nakažených
na 100 tisíc obyvatel za týden,
s účinností od 24. května
bude možné pořádat i kultur-
ní akce uvnitř. Podmínkou
bude maximální obsazení

50 procent kapacity míst k se-
zení a nejvíce 500 lidí uvnitř
a 1000 lidí venku a opět buď
očkování, test, nebo odstup
od prodělané nemoci ne delší
než 90 dní. Za týden se ote-
vřou i vnitřní sportoviště až
pro deset lidí, pokud budou
rozděleni do dvojic a na kaž-
dého bude vycházetminimál-
ně 15 metrů čtverečních.

Česko tak pokračuje v po-
stupném rozvolňování proti-
epidemických opatření. Po
více než čtyřech měsících se
včera otevřely obchody a služ-
by, které byly kvůli koronavi-
ru dosud uzavřeny. Lidé smě-
řovali hlavně do prodejen
obuvi, textilu či hodinářství,
kam nosili hodinky na opra-
vu nebo výměnu baterky.

Fronty se před provozovnami
tvořily výjimečně. Opět fun-
guje na všech základních ško-
lách pro žáky druhého stup-
ně rotační výuka a školky se
otevřely pro všechny.

Podle Mezioborové skupiny
pro epidemické situace (Me-
SES) by se do další vlny zmír-
nění restrikcí neměly přidá-
vat změny. Nicméně za urči-

tých podmínek skupina sou-
hlasí s ukončením rotační vý-
uky na základních školách od
17. května. Podle ministra
školství Roberta Plagy bude
vláda o zrušení rotační výuky
od příštího týdne ještě debato-
vat a rozhodnutí o tom, zda je
to z epidemického hlediska
únosné, bude na ministerstvu
zdravotnictví. ČTK a iDNES.cz

*Platí pro nákupy zákazníků zaregistrovaných
a současně přihlášených v online shopu dm.cz.

VYSOKÁ KVALITA
ZA NÍZKOU CENU

DORUČENÍ
ZDARMA
U NÁKUPU OD 1290 Kč*

dm.cz

Dodá pleti zářivý vzhled a viditelné vyhlazení.
Chrání ji před škodlivými vlivy prostředí
a intenzivně hydratuje. Redukuje jemné linie
prvních vrásek. Sérum lze využít jako podklad
pro aplikaci dalších
pečujících produktů.
Vhodné pro všechny
typy pleti.

Balea
pleťové sérum
s vitamínem C
30 ml

129
43 Kč za 10 ml

DLOUHODOBÁCENA

od 05.11.2020 129Kč

Kč

Rozvolňování v Česku. Otevřely se antikvariáty, tetovací studia, vrací se i školáci. 3x ČTK

Zatím dobré

V neděli testy prokázaly
v Česku 381 nových případů
nemoci covid-19, což byl
nejnižší denní přírůstek od
konce srpna, v mezitýdenním
srovnání bylo případů
o 130 méně.

● Víkendové přírůstky ale
bývají nižší, protože se
méně testuje. Naopak přiby-
lo očkovaných, zdravotníci
v neděli aplikovali 24 819 dá-
vek vakcíny proti koronavi-
ru, zhruba o čtyři tisíce více
než před týdnem.

● Podle rozhodnutí vládní
rady pro zdravotní rizika se
už od půlnoci může registro-
vat k očkování další skupina
lidí, a to ve věku od 45 let.

● Příští týden se otevře
registrace k očkování proti
covidu-19 pro lidi ve věku
40 až 44 let. „Poté bude zřej-
mě už pro všechny starší
16 let,“ řekl po jednání vlády
ministr zdravotnictví Petr
Arenberger. Již dříve premi-
ér Andrej Babiš avizoval,
že možnost pro všechny
zájemce o očkování by
měla být od 1. června.

I přes lepšící se epidemickou
situaci skupina MeSES dopo-
ručuje vládě, aby s dalšími
změnami při uvolňování opat-
ření počkala na to, jaký do-
pad budemít současné rozvol-
nění. Premiér minulý týden
uvedl, že bude žádat i o obno-
vení běžné výuky ve školách
včetně středních také od
příštího pondělí. Podle odbor-
né skupiny by ale rotační vý-
uka neměla končit v krajích,
kde je incidence vyšší než
100 případů na 100 tisíc oby-
vatel za sedmdní a reprodukč-
ní číslo, tedy průměrný počet

dalších lidí, kteří se nakazí od
jednoho pozitivně testované-
ho, se tam dlouhodobě nedrží
pod hodnotou jedna. Hromad-
né akce radí MeSES v květnu
a červnu povolit jen venku
a pro sedící diváky. Nad rá-
mec dohodnutých balíčků lze
podle MeSES povolit pouze
ojedinělé pilotní projekty. Na
druhém stupni ZŠ včetně niž-
ších ročníků víceletých gym-
názií začala rotační výuka, při
které se žáci týden učí doma
a týden ve škole, minulý tý-
den v šesti krajích a v Praze.
Další přibyly včera. ČTK

inzerce

Od pondělí budeme zase blíže
k normálu, rozhodla vláda

Odborníci. Pak je
třeba zase počkat
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Pohřeb Ivana Havla
Desítky lidí včetně mnoha osob-
ností veřejného života se včera
přišly do strašnického kremato-
ria v Praze rozloučit s uznáva-
ným vědcem Ivanem Havlem.
Kvůli jeho rodinnému zázemí
Havlovi po roce 1948 komunistic-
ký režim zakázal studovat. Pozdě-
ji byl perzekvován kvůli spole-
čenskému angažmá bratra Václa-
va. S ním pak zakládal v roce
1989 Občanské fórum. Zabýval
se informatikou, umělou inteli-
gencí nebo kognitivními vědami.
Ivan Havel zemřel v neděli
25. dubna ve věku 82 let.

Praha obnoví
lety do Evropy
České aerolinie obnoví během
května a června letecké spojení
do dalších pěti evropských desti-
nací. Zítra začne dopravce létat
z Prahy do Kodaně, od června
zprovozní linky do Oděsy, Kefla-
víku, Amsterdamu a na Maltu.
Postupně navýší počet letů i na
současných linkách. Společnost
je nyní v úpadku, provoz však
nezastavila. Další případné obno-
vování provozu bude závislé
na vývoji pandemie. ČTK

Dnes ještě skoro léto,
zítra se prudce ochladí
Denní teploty včera atakovaly
30 stupňů Celsia a to bylo letos
poprvé. Dnes podle meteorologů
vyletí ještě o dva stupně výš. Zít-
ra se ale prudce ochladí, meteo-
rologové očekávají déšť a bouř-
ky. Denní teploty vystoupají pou-
ze k 12, někde k 17 stupňům. Po-
dobně na tom budou další dny
až do pondělí. Víkendové počasí
bude s deštěm a přeháňkami,
s teplotami až 15 stupňů. iDNES.cz

Včerejší osvěžení ČTK

Obraťte se na poruční-
ky veWashingtonu,
vzkazuje šéf dumy.

Rusko nehodlá platit Česku žádnou
kompenzaci za výbuchy vmuničních
skladech ve Vrběticích, za nimiž po-
dle českých vyšetřovatelů stojí agen-
ti ruské vojenské rozvědky GRU. Pro-
hlásil to předseda výboru promeziná-
rodní záležitosti Státní dumy Leonid
Sluckij. Nárok označil za absurdní.
Podle ministryně financí Aleny
Schillerové Česko bude po Rusku po-
žadovat minimálně miliardu korun.
„Jakékoli požadavky České republi-

ky vůči Rusku, aby zaplatilo odškod-
né za s velkou pravděpodobností vy-
konstruované zapojení ruských spe-
ciálních služeb do výbuchů ve skla-
dech ve Vrběticích, jsou absurdní,“
prohlásil podle agentury TASS Sluc-
kij. „Nikdo nebude platit žádné od-
škodnění,“ dodal a upřesnil, že Praha
by se měla místo na Rusko obrátit na
„poručníky ve Washingtonu, kteří
stojí za zorganizováním této provoka-
ce“. Moskva dlouhodobě naznačuje,
že Česko je v kauze Vrbětic loutkou
v údajné rusofobní kampani USA.
Sluckij pravděpodobně reagoval

na ruskou agenturou TASS reporto-

vané vyjádření ministryně financí
Aleny Schillerové, podle níž hodlá
Česko po Rusku vymáhat jako od-
škodnění za Vrbětice minimálně mi-
liardu korun. Částka zřejmě není ko-
nečná, další požadavky mohou přijít
ze zasaženého regionu, uvádí Česká
televize.

„Nejschůdnější cesta, která se jeví,
je cesta mezinárodního odškodnění
dle mezinárodního práva, protože
kdybychom šli cestou třeba náhrady
škody spojené v rámci trestního říze-
ní, bude to velmi nadlouho,“ řekla
Schillerová. iDNES.cz

NOVÉ KOLEKCENOVÉ KOLEKCE
LÁTEK!LÁTEK!

Flex-TexFlex-Tex
www.flex-tex.czwww.flex-tex.cz

JJatečníateční 31,31, PrahaPraha 77

maloobchod a velkoobchodmaloobchod a velkoobchod

LáskaLáska
LátkyLátky

MyMy

SLEVOVÝ KUPÓNSLEVOVÝ KUPÓN -20%-20%
na jeden nákup látek
na naší prodejně.
platnost 11.-12.5.2021

-20%-20%

Bez šance

„Představa, že existuje nějaký soud,
kde se dá Rusko zažalovat, je úplně
lichá,“ řekl vedoucí katedry meziná-
rodního a evropského práva Masary-
kovy univerzity v Brně Filip Křepelka.
Bez souhlasu Ruska podle něj není
možné o odškodné u mezinárodního
soudu žádat.

● Diplomatická roztržka mezi Českem
a Ruskem propukla na konci dubna.
České bezpečnostní složky tvrdí, že
z explozí munice ve Vrběticích z roku
2014 jsou důvodně podezřelí agenti
ruské vojenské rozvědky GRU.

Krátce

Rusko: Ať
platí Amerika
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Postřelený čáp,
mrtvá volavka.
KRNAP podá
trestní oznámení.

Správa Krkonošského národ-
ního parku (KRNAP) má na
svém území pytláka. V Hor-
ním Maršově na Trutnovsku
někdo postřelil čápa černého
a ve Vítkovicích v Krkonoších
usmrtil volavku popelavou.
KRNAP proto podá trestní
oznámení na neznámého pa-
chatele kvůli dvěma přípa-
dům pytláctví.

Zraněný čáp byl nalezen
15. dubna a usmrcená volav-
ka 21. dubna. V obou přípa-
dech šlo o střelné zranění.
„Za posledních 15 let v Krko-
noších nic podobného nepa-
matuji,“ řekl mluvčí Správy
KRNAP RadekDrahný. Postře-
lený čáp byl nalezen v bezpro-
střední blízkosti národního

parku. „Čáp měl otevřenou
zlomeninu zápěstí, proto mu
veterinářmusel poraněné kří-
dlo amputovat. Čáp byl pora-
něn v 18. roce života, jeho ná-
vrat do volné přírody není
možný,“ uvedl Drahný.
Čáp byl okroužkován jako

mládě 23. června 2003 na
hnízdě v Teplicích nad Metu-
jí na Náchodsku, během živo-
ta byl několikrát kontrolo-

ván na různých místech ČR,
od roku 2019 hnízdil vMokři-
nách na Žacléřském hřbetu.
V letech 2019 a 2020 čápi na
tomto hnízdě úspěšně vyved-
limláďata. Kvůli pytlákovi Kr-
konoše přišly v přírodě o zku-
šeného dospělého jedince,
který v minulých letech
úspěšně rozšiřoval populaci
tohoto zvláště chráněného
druhu. ČTK a MET

Čáp černý je silně ohrožený, na-
víc jde o jeden z druhů, pro kte-
ré byla v Krkonoších vyhlášena
Ptačí oblast v evropské sousta-
vě Natura 2000.

● Krkonoše jsou v ČR jedním
z důležitých území jeho výsky-
tu. Na obou stranách hranice
hnízdí zhruba 20 párů. Obec-
né druhové ochrany požívá
i volavka popelavá, která v Kr-
konoších hnízdí jen vzácně.

● Přibývá také otrávených
opeřenců. V únoru u Rožmitá-
lu pod Třemšínem našli otrá-
veného orla mořského. O ně-
kolik dní dříve lidé nalezli čty-
ři těžkým nervovým jedem
otrávené orly mořské na Kla-
tovsku. Před pár dny byl v ČR
vůbec poprvé odsouzen tra-
vič. V roce 2019 na Strakonic-
ku otrávil karbofuranem dva
orly mořské.

Maminka
Česká supermodelka
Karolína Kurková na so-
ciálních sítích oznámila
narození dcery. Kurková,
rodačka z Děčína, je jed-
nou z úspěšných mode-
lek z Česka. Pracovala
pro módní firmy jako
Tommy Hilfiger, Louis
Vuitton, Hugo Boss či Ver-
sace. V roce 2008 ji ame-
rický televizní kanál E!
zvolil za nejvíce sexy
ženu světa. Tehdy porazi-
la jiné krásky jako Angeli-
na Jolie nebo Scarlett
Johansson. MAFRA

Otrávení orli mořští

Podnikatel íránského půvo-
du Shahram Zadeh se ve své
daňové kauze plně doznal.
S žalobcem uzavírá stejně
jako další obvinění dohodu
o vině a trestu, tu musí schvá-
lit soud. Obžaloba viní Zade-
ha a dalších 13 lidí z daňo-
vých úniků dvě a půl miliar-
dy korun při dovozu pohon-
ných hmot. Zadeh vinu do-
sud popíral, i kvůli tomu se
soud vleče roky. Proces začal
na jaře 2016. Zadeh si ve věze-
ní odpykává osmiletý trest za
ovlivňování svědků, samo-
statně v daňovém případu
mu hrozilo až 13 let vězení.
V jeho případě nyní půjde
o souhrnný trest. U soudu se
doznal ke všem bodům obža-
loby, tedy i v tom, že čin spá-
chal v rámci organizované
skupiny. Pokračování soudu
je stanoveno na polovinu
června. Ve vazbě byl Zadeh
nejprve od března 2014 do
února 2016 právě pro pode-
zření z miliardových daňo-
vých úniků při dovozu pohon-
ných hmot. Na svobodu se do-
stal díky rekordní kauci
150 milionů korun. Nyní je
ve vězení kvůli ovlivňování
svědků. ČTK

inzerce

V Krkonoších řeší
výpady pytláka

Kauza. Zadeh
se přiznal
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Jak se měří míra
blahobytu? Stačí
nahlédnout třeba
do popelnic,
kolik v nich končí
nesnědeného jídla.

Lidé z válečné generace dojí-
dají a na talíři jim nic nezbu-
de. Ti, kteří se narodili pozdě-
ji, nemají už takový problém
smést do odpadkového koše
to, co se jim do žaludku neve-
šlo. Plýtvání jídlem nás trápí
neustále a ani přes rok trvají-
cí epidemie to výrazně ne-
zbrzdila. I když náznaky zlep-
šení tu přece jen jsou.
Postavte se na osobní váhu

a zapamatujte si cifru, kterou
přístroj ukázal. Jste-li muž
a máte průměrných českých
mužských 83 kilogramů, je
to přibližně stejná hmotnost
potravin, jakou vyplýtvá prů-
měrný obyvatel Česka za je-
den rok (viz box).

Je ohlodaná kost také
vyplýtvaným jídlem?
Problematika měření

opravdu vyhozeného jídla
není snadná a není přesně de-
finovaná. „Co je možno pova-
žovat za vyplýtvanou potravi-
nu? Patří sem i slupka od ba-
nánu nebo od brambor?“ ptá
se Lea Kubíčková z Ústavu
marketingu a obchodu, který
spadá pod brněnskou Mende-
lovu univerzitu. Pokud by
tomu tak bylo, je plýtvání jíd-
lem i to, že nesníme kosti
z kuřete nebo z kýty s kostí.
Brněnští vědci se proto pus-

tili do experimentu, který by
měl přesně spočítat, kolik
lidé vyhodí nespotřebova-

ných potravin. A také ujasnit
metodiku, podle čeho se už
surovina počítá do vyhozené-
ho jídla a co je samozřejmý
odpad při jejím zpracování či
konzumaci. Jasno v tom ne-
mají ani domácí odborníci,
ani mezinárodní instituce za-
bývající se touto problemati-
kou. Například do potravino-
vých ztrát se většinou nepočí-
tá to, co nelze ještě před zpra-

cováním potravin použít.
Jsou to například plodiny zni-
čené suchem, mrazem, vo-
dou, také tam spadají zvířata
uhynulá během chovu.

Největší rodinné výdaje?
Bydlení a jídlo
Jídlo na začátku dvacátých

let 21. století spolkne z rodin-
né kasy zhruba dvacet pro-
cent. Zajímavé je, že ještě

před dvaceti lety to bylo po-
dle zjištění Českého statistic-
kého úřadu víc než za platby
spojené s bydlením. Na přelo-
mu 80. a 90. let to byla asi
čtvrtina našich domácích vý-
dajů. V současnosti už jsou
útraty za potraviny na dru-
hémmístě.
Možná i to vede k tomu, že

si ne vždy jídla vážíme. Z výše
uvedeného probíhajícíhomě-

ření brněnské univerzity – ex-
periment s měřením odpadu
je naplánován na tři roky – vy-
plývá, že během posledního
roku se v domácnostech nej-
víc plýtvalo ovocem a zeleni-
nou. Alespoň vmoravské me-
tropoli skončilo v odpado-
vých kontejnerech téměř de-
vět a půl kilogramu těchto po-
travin na osobu. S odstupem
dvou kilogramů na hlavu ná-
sleduje pečivo. Ale maso,
masné výrobky a také vejce
představují ročně jen kolem
jednoho a půl kilogramu.
Nejvíc se zbavujeme potra-

vin v létě, přispívají k tomu
bezesporu vysoké teploty, ve
kterých se jídlo rychleji kazí.
Hned za létem následuje
v plýtvání podzim, zima a až
na posledním místě bývá
jaro. „Zajímavé bude určitě
zjištění, zda a jak pandemie
plýtvání potravinami ovlivní.
Poslední měření naznačují,
že v období první vlny domác-
nosti plýtvaly méně,“ konsta-
tuje Lea Kubíčková z Ústavu
marketingu a obchodu Men-
delovy univerzity v Brně.

Zavřené hospody zaplnily
zemědělcům sklady
Do pozice nechtěných plýt-

vačů se letos dostali pěstitelé
brambor a další zeleniny.
Zvláště timenší přišli o zákaz-
níky z řad místních menších
prodejců a také restaurací
a hotelů. Nebyli hotelová hos-
té, nebyli ani turisté, nevařily
proto hotelové a restaurační
kuchyně. Zemědělcům proto
v bramborárnách zůstaly
stovky tun zeleniny. Aby je
nemuseli likvidovat, snaží se
někteří pěstitelé řešit situaci
přímým prodejem za ceny,
které se pohybují okolo tří ko-
run za kilo. PAVEL HRABICA

*Platí pro nákupy zákazníků zaregistrovaných
a současně přihlášených v online shopu dm.cz.

VYSOKÁ KVALITA
ZA NÍZKOU CENU

DORUČENÍ
ZDARMA
U NÁKUPU OD 1290 Kč*

dm.cz

réell‘e Intensiv Color Creme barva na
vlasy zajistí intenzivní a dlouhotrvající
profesionální barevný výsledek. Spolehlivě
kryje šediny. Pečující kúra vlasy prozáří.

réell’e
Intensiv Color Creme
barva na vlasy
110 ml, více odstínů

4990
45,63 Kč za 100 ml

DLOUHODOBÁCENA

od 09.11.2017 49,90Kč

Kč

„Nehezké“
potraviny
chutnají
Zahnutá mrkev chutná stej-
ně jako rovná. Stále častěji
se i ve velkých obchodech
objevuje ovoce a zelenina,
které nemají požadované
rozměry, váhu, a přede-
vším vzhled. Mohou za to
například podpůrné akce,
kde se z křivých mrkví, ma-
lých brambor či jinak este-
ticky nedostatečných suro-
vin vyrábějí například „kři-
vé“ polévky. Výsledná chuť
se nijak neliší od jídla uva-
řeného ze vzhledově doko-
nalých potravin. MAFRA

inzerce

Jak se měří odpad?

Statistika nesnědených,
nezpracovaných a také
vyplýtvaných potravin
není voňavá práce.

● Zkoumaný komunální
odpad svážejí vyčleněné
vozy, ve kterých se odpad
z obecních kontejnerů
nelisuje.

● Obsah vozů se vysype
na hromadu, ručně se třídí
a jednotlivé složky se váží.

● Z odpadků se vyčleňuje
takzvaný nevyhnutelný
odpad, jako jsou třeba kosti
od masa a vaječné skořápky.

Tisíce tun jídla

81
Tolik kilogramů znehodnoce-
ných potravin vychází v prů-
měru na jednoho obyvatele
Česka ročně. Za tuto dobu
znehodnotíme asi 830 tisíc
tun potravin.

254
Tolik tisíc tun potravin se
znehodnotí v domácnostech.
Podle ministerstva životního
prostředí to představuje něco
málo přes 30 procent všeho
potravinového odpadu.

Český muž vyhodí ročně skoro
tolik potravin, jako sám váží



DĚTSKÉ TRIKO
kvalitní melírované triko

s motivem linky 22
projíždějící noční Prahou

DOSPĚLÉ TRIKO
kvalitní melírované triko
s motivem linky 22 projíždějící
noční Prahou

TAŠKA
materiál: eko-bavlna

AUTORSKÝ PLAKÁT
formát A2,
matné provedení

Móda, která sluší i pomáhá
Charitativní projekt Klokart s autorskou
grafikou Karolíny Urbánkové nabízí

Kompletní nabídku najdete na: fanshop.dpp.cz
Platby možné platební kartou on-line, převodem na účet fanshopu DPP nebo dobírkou
u České pošty. Dodání zboží prostřednictvím České pošty nebo lze využít možnost
vyzvednutí v Infocentrech Můstek, Hradčanská, Anděl a Nádraží Veleslavín.

Jak pomůžete Klokánkům?
Minimálně 50 % z prodejní ceny pomáhá financovat

běžný provoz dětských Klokánků – domovů pro ohrožené děti,
u tašky je to 70 % z ceny.

OBŘÍ HRNEK
s motivem tramvaje T3 na lince 22

projíždějící noční Prahou,
objem: 500 ml

FANSHOP
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Dezinformace
o nemoci covid-19
dorazily i do brazil-
ského pralesa.

Vrtulník naložený zdravotnic-
kými pracovníky a dávkami
vakcín proti koronaviru vzlé-
tl z letiště Labrea v nejjižnější
části brazilského státu Ama-
zonas a zamířil do vesnice
vzdálené asi 50 kilometrů.
Vesničané, kteří jsou sou-

částí místní domorodé skupi-
ny Jamamadi, však vrtulník
s vakcínami nepřivítali s ote-
vřenou náručí, popsal web
BBC.Místo toho jej „pozdravi-

li“ vystřelenými šípy. Neměli
totiž o vakcíny zájem. Ne kvů-
li tomu, že by snad odmítali
nejnovější poznatky medicí-
ny, ale kvůli dezinformacím,

které se k nim prostřednic-
tvím aplikace WhatsApp do-
staly.
Domorodý novinář Anapu-

aka Tupinamba tvrdí, že

WhatsApp umožnil domoro-
dým obyvatelům „skok“ v ob-
lasti politiky a vzdělávání, ale
každá technologie má svou
odvrácenou tvář. Pro ty, kteří

si nemohou dovolit vynaložit
peníze na prohlédnutí dal-
ších webových stránek pro
ověření informací, představu-
je WhatsApp dezinformační
riziko.
Anapuaka udává jako pří-

klad nedávný příběh, který
se v aplikaci šířil. Ten infor-
moval o 900 domorodcích
z kmene Xingu, kteří po očko-
vání zemřeli. Celá historka
však byla smyšlená.
Většina mylných informa-

cí o vakcínách, jež kolují na
WhatsAppu, ale nepochází
od samotných vesničanů, ný-
brž například od politiků. Do
této skupiny patří i sám bra-
zilský prezident Jair Bolsona-
ro. „Nikdo mě nemůže nutit,
abych se dal naočkovat,“ opa-
kuje prezident. Svými prohlá-
šeními veřejně podporuje fa-
lešná tvrzení, která kolují
v různých dezinformačních
a konspiračních skupinách.
„Pokud se z vás stane aligá-
tor, je to váš problém... když
ženě začnou růst vousy, nebo
naopak muž začne zničeho-
nic mluvit vysokým hlasem,
farmaceutické společnosti
s tím samozřejmě nebudou
mít nic společného,“ vyslovil
se také prezident na podporu
bludu, že vakcíny, jež mají
lidi chránit před covidem,
mění DNA. iDNES.cz

Vyzkoušejte barevné tašky
z dřevěných vláken ECOVEROTM,
které jsou šetrnější variantou
bavlněných tašek. Na jejich
výrobu se vybírají poškozené
stromy. Veškeré výrobní
procesy probíhají
v rámci střední Evropy.
A navíc se v porovnání
s bavlněnými taškami
spotřebuje až o 60 %
méně vody.
Zakoupíte za 59,90 Kč
v síti prodejen dm.
Více informací k tématu
trvalé udržitelnost v dm
najdete na dm.cz/udrzitelnost

OPAKOVANĚ POUŽITELNÉ TAŠKY,
KTERÉ PŘÍRODA LEHCE UNESE
Vyzkoušejte barevné tašky 

 ECOVEROTM, 
které jsou šetrnější variantou 
bavlněných tašek. Na jejich 
výrobu se vybírají poškozené 
stromy. Veškeré výrobní 

dm.cz/udrzitelnost

Kytovec se
zasekl
Londýnští záchranáři
vyprostili velrybu, jež byla
asi 15 hodin uvázlá v řece
Temži. Zvíře ale nakonec
muselo být utraceno. Plej-
tvák malý, který zůstal za-
klenutý pod zdymadlem
u jednoho z londýnských
mostů, měřil kolem tří met-
rů. Záchranných akcí se
účastnily desítky zaměst-
nanců londýnského přísta-
vu a také hasiči. iDNES.cz

Krátce

Diplomatickou
válku EU nechce
Evropská unie nechce
dále zvyšovat napětí ve
vztazích s Moskvou vy-
hošťováním dalších rus-
kých diplomatů. Po jed-
nání ministrů zahraničí
členských zemí bloku to
řekl šéf unijní diploma-
cie Josep Borrell. EU po-
dle něho ale nadále jed-
noznačně stojí za Čes-
kem v jeho sporu s Rus-
kem vyvolaném kauzou
Vrbětice.

Přituhuje kvůli
Jeruzalému
Palestinská radikální
skupina Hamás zaútoči-
la raketami na Jeruza-
lém. Reagovala tak na ne-
pokoje na Chrámové
hoře, kde bylo při poli-
cejním zásahu zraněno
přes 300 Palestinců. Ra-
kety mířily i na jih Izrae-
le. Na palestinské Pásmo
Gazy v odvetě zaútočilo
izraelské letectvo. ČTK

inzerce

Domorodec z brazilské Amazonie PROFIMEDIA.CZ

Třiasedmdesátiletá švédská
dvojčata Ola a Pontus Ber-
glundovi již rok neměli kvůli
koronaviru možnost navští-
vit se ve svých domovech na
opačných stranách nor-
sko-švédské hranice.
Místo toho se bratři scháze-

jí každou sobotu na starém
mostě přes úžinu Svinesund,
kterýNorsko a Švédsko spoju-
je. S sebou si vždy přinesou
kempingové židličky, ter-
mosku s kávou a sendviče.

Od sebe je dělí jen bílá hranič-
ní čára.
Před začátkem pandemie

se dvojčata navštěvovala kaž-
dý týden. Ola žije v Haldenu
v jihovýchodním Norsku,
kam se odstěhoval před té-
měř 40 lety za svou láskou.
Pontus bydlí v jihozápadním
Švédsku ve městě Strömstad
vzdáleném půl hodiny jízdy.
Na hraničním mostě oslavili
20. dubna své 72. i 73. naroze-
niny. ČTK

Jair Bolsonaro AP

Číslo dne

2100
Tolik migrantů připlulo na
italský ostrov Lampedusa
během 24 hodin z neděle
na pondělí. Dalších několik
stovek migrantů vrátila do
severoafrické Libye tamní po-
břežní hlídka. Počet pokusů
o přeplutí se zvýšil podle od-
borníků díky dobrým povětr-
nostním podmínkám, klidné-
mu moři a opadající koronavi-
rové vlně. Migranty na Lam-
pedusu přepravilo 20 plavi-
del a člunů.

Amazonští domorodci čelí fake news

Bratrská láska. Potřeba
jsou židličky i sendviče

NBC
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Král odešel příliš brzy
V rozhoupaných rytmech písní Boba Marleyho a jeho ka-
pely The Wailers (Kvíleči) se vlní už několikátá generace
posluchačů. Jamajský král reggae v nich vypráví o křiv-
dách a bezpráví vůči svému lidu, tiší hořkost a hněv,
zpívá o svobodě. Vše je působivé i 40 let po jeho smrti
11. května 1981. Marley, k němuž patřil zklidňující dým
kónicky tvarovaných cigaret stejně jako záplava dlouha-
tánských černých dredů, se stal v časech své slávy první
rockovou hvězdou zemí třetího světa. A probudil zájem
o hudbu těchto zemí. „Měl vlastnost opravdových vůdců:
pokoru. Krásný člověk. To, co dělal, dělal s přesvědčením
a vážností a byl velmi jemný,“ řekl o muži, jenž zemřel
na rakovinu v pouhých 36 letech, britský kytarista Eric
Clapton. Odkaz Marleyho žije i v jeho dětech, jichž zplo-
dil celkem dvanáct s osmi ženami. Nejstarší Ziggy je jed-
nou z největších hvězd současného reggae. ČTK

Levice má jasno
Německou postkomunis-
tickou Levici povedou do
parlamentních voleb spo-
lupředsedkyně strany Jani-
ne Wisslerová a spo-
lupředseda poslanecké
frakce Dietmar Bartsch.
Ten již stranu do parla-
mentních voleb vedl před
čtyřmi roky, kdy získala

podporu 9,2 procenta
voličů.

Katoličtí rebelové
Několik katolických koste-
lů v Německu se včera
rozhodlo požehnat
homosexuálním párům
na protest proti zákazu,
který v březnu vydal
Vatikán. ČTK

Popletové jsou
i ve Střední Asii
Oslavy konce druhé světo-
vé války v Uzbekistánu
provázela vtipná příhoda.
Představitelé armády se
nemohli při poslechu
hymny dohodnout, zda
mají salutovat, nebo dělat
něco jiného. iDNES.cz

Covid se vysápal i na nejslavnější horu
Díváte se na povedenou momentku nejvyšší hory světa, Mount Everestu. Střecha světa
leží na hranici Číny a Nepálu, který se – podobně jako Indie – potýká s drtivou vlnou koro-
naviru. Proto úřady v Pekingu aktuálně zakázaly sestupy na čínskou stranu velehory. AP

Covid i Trump
zpřísnili režim na
americkém nebi.

Americký Federální úřad pro
letectví (FAA) zdůrazňuje „nu-
lovou toleranci“ vůči cestují-
cím bez nasazených roušek
a navrhl několik pokut pro
„neposlušné“ cestující. Posti-
hy se pohybují v rozmezí
9000 až 32 750 dolarů (190 ti-
síc až 700 tisíc korun).

Byla i opilá a vulgární
Nejvyšší možná pokuta

pravděpodobně čeká dámu,
která letěla v únoru zDomini-
kánské republiky doNew Yor-
ku. Pasažérka neměla nasaze-
nou roušku a odmítla si ji na-
sadit i po několika napome-
nutích palubního personálu.
Kromě toho se dopustila dal-

ších přestupků. FAA informu-
je v tiskové zprávě, že cestují-
cí vyhodila do vzduchu jídlo
a prázdnou lahev s alkoho-
lem, vykřikovala vulgární vý-
razy na palubní posádku, chy-
tila letušku za paži a způsobi-
la jí bolest a dvakrát udeřila
do ruky jiného stevarda a po-
škrábala jej. Mimo jiné také
konzumovala vlastní alko-
hol. Vzhledem k nevhodné-
mu chování cestující se leta-
dlo muselo vrátit zpátky do
Dominikánské republiky.
Další sankce, a to ve výši

16 500 dolarů, byla navržena
muži, jenž měl v prosinci na-
mířeno z Chicaga do kaliforn-
ského hlavního města Sacra-
menta. Podle FAA si odmítl
nasadit roušku při nástupu
i po usazení na své místo.
Jakmile jej na povinnost
ochrany úst a nosu upozornil
jiný člen palubní posádky, za-
čal být agresivní a vulgární.

Pasažér tak musel opustit le-
tadlo. Když mířil k východu
letadla, označil dva členy po-
sádky jako „ubohé“ a jedno-
ho uhodil svými taškami.

Prezidentské volby
Politika nulové tolerance

platí v USA od ledna letošní-
ho roku. FAA totiž zazname-
nala znepokojivý nárůst pří-
padů, kdy cestující kompliko-
vali lety svým výhrůžným či
agresivním chováním.
Podle FAA měly časté inci-

denty na palubách letadel
dvě hlavní příčiny. Jedna sku-
pina lidí jednoduše odmítala
nosit roušku na palubě a ris-
kovala šíření koronaviru na
ostatní. Druhá příčina je spo-
jená s prezidentskými volba-
mi a následným útokem na
Kapitol. Trumpovi zapálení
příznivci odmítali nosit rouš-
ky a obtěžovali spolucestující
i posádku. iDNES.cz

V Rakousku se poprvé od loň-
ského října podařilo snížit
takzvanou sedmidenní inci-
denci koronavirové nákazy,
tedy počet nově zjištěných
případů, pod sto na 100 tisíc
obyvatel. V alpské republice,
která má přibližně 8,7 milio-
nu obyvatel, měl tento údaj
za poslední týden hodnotu
97,7.
Příznivé zprávy přicházejí

zhruba týden před plánova-
ným rozvolněním protikoro-
navirových opatření. Od
19. května se otevřou gastro-
nomické podniky, hotely,
sportoviště a kulturní institu-
ce očkovaným nebo negativ-
ně testovaným lidem.
Dosud největší sedmidenní

incidenci, 587 nakažených
na 100 tisíc obyvatel, Rakous-

ko zaznamenalo 13. listopa-
du. Už v únoru se tato hodno-
ta blížila stovce, ale pak při-
šly mutace, které způsobily
výrazně vyšší počet nakaže-
ných, třetí vlnu epidemie
a částečně i přetížení nemoc-
ničních kapacit.
Rakouský kancléř Sebas-

tian Kurz včera řekl, že počet
nově nakažených pod tisíc
a sedmidenní incidence pod
hranicí sto ukazují, že uvolně-
ní za devět dní přijde ve
správný čas. „Počítáme s tím,
že trend bude v příštích
dnech pokračovat a že bude-
me mít dobré předpoklady
pro otevírání v příštím týd-
nu, kdy již budou zhruba tři
miliony lidí po alespoň první
dávce očkovací látky,“ zdů-
raznil šéf rakouské vlády. ČTK

Krátce

Udeřila stevarda,
čeká ji tučný trest

Jižní soused. Míří
k rozvolňování

PROFIMEDIA.CZ



5 tipů na kvalitní domácí síť

Práce z domova, distanční výuka i na-
růstající zájem o streamingové služby si
žádají stabilní internetové připojení. Vliv
na to, jakou přenosovou rychlost nako-
nec spotřebitel využije, ale mají i ostatní
zařízení v domácnosti včetně modemu.
Přinášíme vám několik tipů, jak si u vás
doma můžete vylepšit vaši Wi-Fi síť.

1. Umístění
Modem umisťujte v centru domácnosti
nebo tam, kde očekáváte kvalitní signál
pro práci a zábavu. Jednoduchým pravi-
dlem je umisťovat modem na viditelné
místo, výkon domácí sítě negativně ovliv-
ňuje zakrývání či zavíraní modemů napří-
klad do skříní.

2. Stáří modemu
Modemy starší čtyř či pěti let mohou zpo-
malovat rychlost domácí Wi-Fi, mají limity
v počtu připojených zařízení či horší schop-
nost šířit svůj signál. Použití novějších mo-
demů se standardem Wi-Fi 5 a vyšším vede
ke zkvalitnění uživatelského zážitku.

3. Repeatery
Pro větší obydlí je ideální rozmístění
opakovačů (tzv. repeaterů). Vyřeší se tak
problém se slabým Wi-Fi signálem v od-
lehlých místnostech, další patrech či za-
hradě.

4. Pravidelné aktualizace
Svůj modem pravidelně aktualizujte. Mi-
nimálně jednou ročně se vyplatí investo-
vat pár minut svého času do softwarové
aktualizace svého zařízení. Tímto úko-
nem můžete vylepšit funkčnost svého
modemu a výkon celé domácí sítě. Mo-
derní Wi-Fi routery provádí aktualizace
automaticky.

5. Moderní zařízení
Používání výrazně starších koncových za-
řízeních, jako jsou telefony nebo počítače,
může zásadně snižovat rychlost internetu
zejména u starších modemů. Platí, že zaříze-
ní s Wi-Fi standardem 5 a vyšším plně od-
povídají dnešním nárokům. O2 Smart Box
umí tento problém odbourat díky funkci
Inteligentní Wi-Fi.

Balíček
pro svižnou
domácí síť:
O2 Smart Box
Novinka na trhu! Supervýkonný
modem s Inteligentní Wi-Fi nové
generace zajistí hladký chod do-
mácí sítě, zapadne do valné většiny
interiérů, a navíc nabízí možnost
individualizace vzhledu pomocí de-
signových potisků. Modem, Wi-Fi
router a ce
v jednom.

O2 Sma t ooste
(repeater)
Řešení pro větší obydlí či zahrady.
Opakovače dostanou signál do těch
míst, kam signál z modemu nedo-
sáhne.

Terminátor (bonding)
Operátor O2 od listopadu 2020 na-
bízí tzv. bonding. Princip fungování
bondingu je jednoduchý. Na adresu,
která využívá metalickou přípojku,
přivede operátor druhou přípojku
a díky zařízení Terminátor sloučí
rychlosti obou přípojek. Zákazník
tak získá dvojnásobnou rychlost in-
ternetu. Zařízení Terminátor dodá-
vá operátor zdarma.

modemu nedo-

O2 SMART BOOSTER

TERMINÁTOR

entrum chytré domácnosti

art Booster

O2 SMART BOX

INZERCE
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Svět pohádek Němcové
V obchodním domě Kotva se dnes otevírá výstava s ná-
zvem Svět pohádek Boženy Němcové. Expozice připomí-
ná oblíbené pohádkové příběhy v literární, audio- i filmo-
vé verzi. Výstava zároveň přibližuje i život spisovatelky
a její další díla včetně Babičky v prvním sešitovém vydá-
ní. K vidění je také replika stolu, u něhož psala, a téměř
padesát kostýmů z pohádek a minisérie Božena. MET

Krátce

Nový ředitel FOK
Pražský magistrát vypíše
výběrové řízení na ředi-
tele Symfonického or-
chestru hlavního města
Prahy FOK. Zájemci se
budou moci hlásit do
letošního 27. srpna.

Maraton hudby
Centrum Brna v polovi-
ně srpna přivítá stovky
hudebníků, kteří se zú-
častní festivalu Maraton
hudby. Pořadatelé zatím
počítají s tím, že přehlíd-
ku uskuteční v plném
rozsahu, tedy v ulicích
i koncertních sálech.
Mezi letošní hvězdy pat-
ří Lenka Dusilová, jež za-
zpívá se skupinou Květy.

Hrají v pokladně
Zavřenou pokladnu diva-
dla Komedie v pasáži na
rohu Jungmannovy a La-
zarské ulice na pět dní
obsadili umělci. Budou
na omezeném prostoru
ztvárňovat motivy z poví-
dek Franze Kafky. ČTK

Výstava iMucha se
otevře po téměř
pěti měsících.

Nevšední expozice znovu při-
vítá návštěvníky v pražském
Obecním domě v pátek
14. května v 10 hodin.
„Věříme, že naše výstava se

stane jedním ze světlých
bodů, které v dnešní době na-
bídnou lidem kulturní vyžití.
V době dlouhého uzavření
jsme nelenili a přichystali si
pro ně novinku. Hlas herce Ji-
řího Dvořáka, kterým na ná-
vštěvníky promlouval Alfons
Mucha ze svého obrazu, vy-
střídá hlas Vladislava Beneše.
Teď tak máme symbiózu Mu-
chova hlasu. V angličtině jej
totiž namluvil Pierce
Brosnan, tedy představitel Ja-
mese Bonda, kterého daboval
právě Beneš,“ říká Richard
Fuxa, producent výstavy.

Ta představuje slavnou ko-
lekci originálních plakátů
a dalších artefaktů secesního
mistra, jejíž základy položil
v minulosti tenista Ivan Len-
dl. Ve světové premiéře se
nyní ukazuje v unikátní podo-
bě. Ženám z plakátů vdechli
tvůrci život prostřednictvím
nejmodernějších technolo-
gií, stejně tak ožívá sám Mu-
cha, který na návštěvníky
promlouvá z autoportrétu. Di-
gitalizované a ozvučené výje-
vy z monumentální Slovan-
ské epopeje návštěvníka do-
slova vtáhnou do dějin slo-
vanských národů.
Povinností pro návštěvní-

ky zůstává nošení respiráto-
rů třídy FFP2, nicméně dob-
rou zprávou je, že vstup na vý-
stavu není podmíněn negativ-
ním výsledkem testu na co-
vid-19. Odpadá tak nutnost
jeho absolvování. Více infor-
mací o návštěvě i samotné vý-
stavě najdete na webu
www.imucha.cz. MET

ALEŠ KRÁL

ČTK

inzerce

Na Muchu
už v pátek
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Počasí

„Takhle
se hází
záda.“

JIRKA VODIČKA
Facebook
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Napište svou bublinu

Slova vpisujte okolo číslice doprava,
první písmeno je vždy nad číslicí.
1. černý nápoj
2. opak „sudá“
3. samci tura

4. koupací nádoba
5. tajenka
6. nápoj Coca?

7. neoblečený
8. otec
9. opak „pravá“
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Luštěnka

ČT1 ČT2 Nova ÓčkoPrima

16.45 Cestománie
17.15 AZ-kvíz
17.40 Černé ovce
18.00 Události v regionech
18.25 Kde domovmůj?
19.00 Události
19.56 Branky, body, vteřiny
20.10 Strážmistr Topinka
21.00 Černí baroni (6/11)
22.00 Marta a Věra 2 (1, 2/8)
22.55 Komici na jedničku
23.50 Kriminalista
00.50 AZ-kvíz
01.25 Zajímavosti z regionů
01.50 Na stopě
02.15 Dobré ráno
04.45 Móda s Terezou Vu
05.15 Černé ovce
05.30 Události v regionech

16.10 Království divočiny
16.35 Setkání s ježkem
17.20 Korsika, středomořská

kráska
18.15 Českem nejen za sportem
18.45 Večerníček
19.00 Cyklotoulky
19.15 Cesty víry
19.40 Postřehy odjinud
19.50 Zprávy v českém znako-

vém jazyce
20.00 Slavné bojové akce

2. světové války (1/6)
20.55 Kolben
21.55 1945: Cesta k vítězství
22.45 Grantchester III (6/6)
23.35 Hassel (1/10)
00.20 Domorodé kmeny,

zvířata a já II (1/3)

15.55 Dr. House V (19)
17.00 Odpolední Televizní no-

viny, Sportovní noviny
17.25 Co na to Češi
18.30 Ulice (4052)
19.30 Televizní noviny, Spor-

tovní noviny, Počasí
20.20 Anatomie života (18)

Nákaza. Seriál (ČR, 2021)
21.30 Mise nový domov
22.40 Víkend
23.40 Dr. House V (18)
00.35 Dr. House V (19)
01.25 Castle na zabití VIII (14)
02.10 Mise nový domov
03.05 Krok za krokem II (5)
03.50 Ordinace v růžové za-

hradě 2 (943)
04.45 Novashopping

15.55 Policie v akci
16.55 Krimi zprávy
17.15 LIKE HOUSE
17.50 Prostřeno!
18.55 HLAVNÍ ZPRÁVY
19.40 Krimi zprávy
19.55 SHOWTIME
20.15 Slunečná (104)

Proč je Hana sama. Seriál (ČR,
2020)

21.40 7 pádů Honzy Dědka
22.55 Rozpal to, šéfe!
23.40 LIKE HOUSE
00.10 Policie v akci
01.10 Námořní vyšetřovací

služba XIII (17)
02.05 Policie Hamburk II (3)
03.05 Policie Hamburk II (4)
04.00 Prostřeno!

06.00 Ranní fresh
09.00 Zpátečka
10.00 Óčko hity
13.30 Óčko trendy
14.30 FORMUJ SE SMOTTLICÍ
14.35 Óčko trendy
15.00 Mixxxer Live
17.00 Óčko hity
17.30 Smartmania
17.35 Óčko hity
18.00 Top 5
18.30 Óčko hity
19.00 Moje desítka
19.50 Óčko hity
21.00 CZ & SK
22.00 Naked Attraction
22.30 Óčko flirt
1.00 Tattoo Fixers
1.30 Óčko flirt

NAPADÁVÁSVTIPNÝ POPISEK?
Napište bublinu a reagujte na
sloupek na:www.facebook.com/
denikmetro FOTO: 2x AP

Sudoku

TV tipy
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Alena Ája Kdolská
Zaváhala jsem nad
investicí v roce 2014.
Teď by bitcoin nesl.

Anketa

Jaký máte názor na kryptoměny?

MarekMahdal
Kdyby člověk nebyl
loni poseroutka, tak
by dnes hodně jásal.

JanMarek
Peníze
v kapse

jsou jistější!

Právě se díváte na Lipno? Na Vranov? Nebo na Rozkoš? Kdepak,
žádná přehrada. Kocháte se starou dobrou Vltavou, kterou
obzvlášť kolemmaríny v Podolí brázdí plachetničky. Za foto a tagy
děkujeme@fotojukl. #Prague #Prag #cityofprague #praguecity
#loveprague #plachetnice #sailingboat #yacht #sailboat #Vltava

@mojemetro

... A PODTRŽENO
Den vítězství jsem oslavil příhodně. Osmého května, posluš-
ně hlásím, jsem se stal sčítancem. To není zastaralý termín
pro člověka sečtělého, jakkoli by mi to lichotilo, leč zcela
exaktní pojmenování jednotky, která byla sčítána.
Do termínu na letošní sčítání lidu jsem se vešel s odřenýma
ušima; v úterý, kdy tento text čtete, se zavírá krám a později
se on-line nesečtete. Možná vám dokonce úřad sečte nějakou
pokutu za nesolidárnost vůči ostatním, poslušnějším sčítan-
cům. Sčítáním lidu neúčtuje pouze stát se svými občany, ale
i občan se svým životem. Vyplňování formuláře je takové spo-
činutí nad zásadními otázkami lidskými.
Nejvíc vás zarazí, že v dnešní době tekuté modernity a mnoho-
četných identit požaduje formulář povážlivě jednoznačné od-

povědi. Tak už třeba dvoji-
ce možností Jsemmuž –
Jsem žena zaostává za gen-
derovou teorií nejméně
o sto let. Kde jsou další
možnosti? Kam patří
transsexuálové, kam ase-
xuálové, kam genderově
fluidní?

Další zádrhel: Uveďte osoby, které s vámi bydlí ke dni
26. 3. 2021. Má snad člověk napráskat svoumilenku? Jak je to
se spolubydlícími? S podnájemníky nacházejícími se onen
den v pronajímaném pokoji? S dětmi ve střídavé péči? Začí-
námmít pocit, že dotazník vymýšlel nějaký zastánce tradiční
rodiny, kterého tyto otázky zkrátka nenapadly.
Namělčině jsem ale dokonale uvázl u otázky, která měla být
triviální: odvětví činnosti. Jako novinář jsem si prostě nedoká-
zal vybrat mezi tvůrčí a zábavnou činností, zpracováním dat,
vydavatelskou činností a výrobou výrobků z papíru.
Odesílám dotazník s vědomím, že jsem provedl pouze částeč-
ný součet a s obavami čekám na známkování.

Citát

Kam patří
transsexuálové, kam
asexuálové, kam
genderově fluidní?

Dopisy a vzkazy

CHATA

Řešení sudoku

IVAN
ADAMOVIČ
PRŮVODCE PŘÍTOMNOSTÍ

Česko a reaktory
Ačkoli jaderné elektrárny
neprodukují žádné sklení-
kové plyny a jsou stabil-
ním a výkonným zdrojem
nezávislým na rozmarech
počasí, přesto zelení akti-
visté mění svůj negativní
postoj – pokud vůbec –
jen pomalu. Asi ze setrvač-
nosti a aby neztratili tvář.
Jejich hlavní metodou zů-
stává strach. Jejich stan-
dardními zbraněmi jsou
aktivní účast na veřejných
jednáních, kladení připo-
mínek a dodatečných po-
žadavků, pokud možno až
na konci zákonných lhůt,
petice a žaloby. Dále pořá-
dají akce občanské nepo-
slušnosti, které mají přilá-
kat média, jako blokování
veřejné dopravy či okupa-
ce komínů a chladicích
věží. Vrcholem je zapoje-
ní do programů politic-
kých stran. Přímým ná-
sledkem je pak protahová-
ní doby výstavby a tím
i zvyšování konečné ceny.

MILAN TOMÁŠEK, PRAHA 8

dopisy@metro.cz,
www.facebook.com/
denikmetro

V dopisu uveďte jméno
a adresu. Metro si vyhrazuje
právo editovat dopisy.

Komiks

Tohle je místo na váš vzkaz! Do žlutého rámečku napište přání, výzvu,
básničku nebo něco namalujte. Výtvor vyfoťte a sdílejte s hashtagem
#METROTAG na svém Instagramu. Vzkaz lze poslat i jako zprávu přes
Facebook nebo e-mailem na mms@metro.cz. Váš výtvor dáme do novin!

Řešení luštěnky

Sloupek
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Vysoká hladina
cholesterolu patří
k závažným riziko-
vým faktorům
srdečně-cévních
chorob. Ty jsou
nejčastější příčinou
úmrtí.

Každým rokem přibývá osob
s vysokou hladinou „špatné-
ho“ LDL cholesterolu. Součas-
ně ale také přibývá mnoho
mýtů ohledně vzniku vysoké
hladiny cholesterolu. Přináší-
me vám ty nejčastější z nich.

1. Všechen cholesterol je
špatný
Mnoho lidí si myslí, že cho-

lesterol je pro naše tělo špat-
ný. Není to ale úplně pravda.
Naše tělo ho do určité míry
potřebuje. Je součástí každé
buňky v lidském těle a je dů-
ležitou stavební jednotkou
nervů, mozkových buněk
a některých hormonů. Z toho-
to důvodu je pro náš organis-
mus nepostradatelný. Na dru-
hou stranu ho ale nesmíme
mít v těle nadbytek. Choleste-
rol se dělí na „hodný“ HDL
cholesterol a „zlý“ LDL cho-
lesterol „Jedná se vlastně
o dva různé přenašeče cho-
lesterolu v krvi. HDL dopravu-

je cholesterol z krve do jater
a tak chrání cévy před jeho
usazováním. Pozor bychom
si měli dát na LDL choleste-
rol. Ten se ukládá do stěn cév
a může tak zapříčinit vznik
srdečních onemocnění, jako
je například infarkt nebomrt-
vice,“ říká lékař Michal Vrab-
lík, garant projektu Srdce
v hlavě.

2. Žloutky jsou nezdravé
K nejčastějším mýtům pat-

ří také ty ohledně potravin.
Především dohady o vajíč-
kách, respektive žloutcích,
které obsahují cholesterol.
V některých případech lékaři
proti nim nic nemají, jindy je
lidem s vysokým cholestero-
lem nedoporučují. Nicméně
podle některých vědeckých

studií konzumace žloutků
u lidí cholesterol zvyšuje pou-
ze mírně.

3. Nikdy nejezte červené
maso
Co se týká cholesterolu,

má z potravin podobně jako
vejce špatnou pověst i červe-
né maso. Ano, hovězí, a pře-
devším vepřovémaso obsahu-
je cholesterol, ale především
nasycené mastné kyseliny –
a ty jsou zodpovědné za nega-
tivní vliv na hladiny choleste-
rolu v krvi. Zříkat se masa ale
nemusíte úplně. Vybírejte si
libové kousky, například z ho-
vězího svíčkovou, plec nebo
kýtu.
Vyhněte se viditelně tučné-

mu masu a při přípravě volte
jiné metody než smažení. Ale

i o červeném mase platí: ne-
existuje nezdravá potravina,
jenom nezdravé množství.

4. „Jsem hubený a nic mě
nebolí.“ Nemohu mít tu-
díž vysoký cholesterol

Vysoký cholesterol obvykle
nemá žádné příznaky, tudíž
ani nebolí. A objevit se může
klidně i u lidí, kteří jsou štíhlí
a nemají problém s kilogra-
my navíc. Hladina cholestero-
lu není závislá na váze, ale na
celkovém životním stylu, ge-
netice a kondici.

5. Tučná jídla ovlivňují
hladinu cholesterolu
Ano, do určité míry je to

pravda, ale zdaleka ne všech-
na tučná jídla jsou pro nás
špatná. Samozřejmě jídla,

jako je bůček, sádlo nebo tuč-
né sýry nejsou zdravá ani pro
lidi, kteří nemají problém
s cholesterolem. Ale i pokud
máte vyšší hladinu choleste-
rolu, mohou pro vás být ně-
která tučná jídla vhodná.
Zdravé jsou například moř-
ské ryby, jako je losos. Obsa-
hují pro lidské tělo přínosné
omega-3 mastné kyseliny,
jež mají na metabolismus
vliv příznivý.
Projekt Srdce v hlavě se sna-

ží vylepšit informovanost pa-
cientů ohledně rizik spoje-
ných s vysokým krevním tla-
kem a vysokým cholestero-
lem nebo nedodržováním
předepsaného léčebného
schématu. Více informací
o projektu se dozvíte
na www.srdcevhlave.cz. MET

Trpíte plísňovými infekcemi kůže?
Jste diabetik a máte časté kožní mykózy?

 Hledáme pacienty ve věku 18 - 90 let, kteří trpí střední až
závažnou plísňovou infekcí kůže (trup, pod prsy, podbřišek,

třísla, podpaží, meziprstí, atd.) a mají zájem o léčbu.

 V rámci klinického výzkumu nabízíme 3-týdenní intenzivní
lokální antimykotickou léčbu zdarma.

 Léčivé přípravky Vám budou poskytnuty ZDARMA,
přijďte si je vyzkoušet.

Pro více informací a bezplatnou konzultaci nás prosím kontaktujte:
Telefon: 606 072 078

Adresa: Kožní ambulance, Těšnov 5, 110 00 Praha 1
(stanice metra Florenc)

Jak správně změnit jídelníček? PROFIMEDIA.CZ

Stop padání vlasů s minerální kosmetikou Thermal
Padání vlasů je nepříjemný kosmetický
problém, ale většinou je projevem, re-
spektive důsledkem nějakého jiného one-
mocnění. Proto by člověk měl především
nejdříve zajít k odbornému lékaři, který
mu provede nebo doporučí potřebné
vyšetření, aby se zjistily skutečné příčiny
padání vlasů. Existují však také přípravky,
které podporují následnou obnovu, tedy
růst vlasů. Přípravky, které podporují růst
vlasů, má ve své nabídce také kosmetika
australsko-maďarské firmy se značkou
TH. Všechny její přípravky prošly klinickou
atestací a léta používání prověřila jejich
účinnost. Nejmodernější technologie vý-
roby přípravku kombinuje léčebné účinky
termální vody a vína se speciální patento-
vanou recepturou.Účinnými látkami jsou
biosyntetické metalproteiny, které mají
v buňkách důležitou regenerační úlohu.
Svými hydratačními a regeneračními vlast-
nostmi dosahují rozsáhlých účinků a mají
široké uplatnění..

Přípravky musí mít také
optimální PH
Celá kúra proti padání a na podpo-
ru růstu vlasů se skládá ze dvou kusů

TH krému a jednoho kusu TH šampo-
nu.“ Thermal krém je speciálně vyro-
ben jako stimulátor vlasového růstu.
Jeho účinné látky pronikají hluboko
ke kořínkům vlasů, regenerují vlaso-
vé cibulky a vyživují vlas po celé jeho
délce. Thermal šampon doporučují lé-
kaři na základě klinických zkoušek při
nadměrném vypadávání a lámání vlasů,

při tvorbě koutů a pleše, při opakované
tvorbě lupů i na silně poškozené vlasy.
Podporuje růst vlasů a má optimální
PH.“ Informuje
spolumajitel kyjovské společnosti SENS,
která u nás distribuuje kosmetiku znač-
ky TH. Krém se pečlivě vetře do pokož-
ky hlavy a do vlhkých vlasů a nechá se
20 – 30 minut působit. Poté co se účin-

né látky krému vstřebají, se vlasy umyjí
Thermal šamponem, který obsahuje
stejné bioaktivní látky.

Transplantace vlastních vlasů je
možná
U těžších případů je doporučováno
kúru i několikrát opakovat – to pokud
někomu rapidně a velmi rychle říd-
nou vlasy a vlasový kořínek je natolik
ochablý, že vlas již vůbec nevyrůstá
nebo se na poškozených místech tvo-
ří již pouze chmýří. Obtížnější situace
nastává pro ty, jejichž vlasové kořínky
jsou zcela uhynulé, tedy pro lidi s ple-
ší. „Pokud má někdo již dlouhodobě
pleš, má šanci v transplantaci . To je
ovšem finančně náročné a ne všichni
jsou ochotni tento úkon podstoupit.
Jiná otázka je, pokud vlasový kořínek
není zcela uhynulý, ale jen oslabený
natolik, že se tvoří pleš. Tady bych viděl
šanci v přípravcích na podporu růstu
vlasů, neboť ty obsahují účinné látky,
aktivující vlasové cibulky a obnovují-
cí růst vlasů na místech, kde jsme se
s pleší smířili.“ – radí společnost SENS.
Více info na: www.thermal-sens.cz

Cholesterol je tichý zabiják.
Pozor si musíme dávat všichni

inzerce
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Od čtvrtka 20. do neděle
23. května se uskuteční šestý
ročník benefičního Běhu pro
Paměť národa. Letos se účast-
níci budou muset kvůli covi-
du-19 obejít bez slavnostního
hromadného startu, na vy-
značené trasy v parcích a le-
sích po celém Česku se vydají
jednotlivě nebo s rodinou. Zá-

vodnícimohou běh symbolic-
ky věnovat osobnosti, která
je inspiruje. Lidé nejčastěji
běhají za Miladu Horákovou,
letce RAF nebo babičku či
dědu. Startovné je stanoveno
na 300 korun a putuje na pod-
poru dalšího natáčení vzpo-
mínek pamětníků. Loni běže-
lo více než 2100 závodníků.

Firma Footshop po-
skytla dary svěřen-
cům Armády spásy.

Footshop je známý snahou
udělat z naší planety lepší
místo. Nyní se spojil s charita-
tivní organizací Armády spá-
sy a lidembez domova připra-
vil balíčky s respirátory, jíd-
lem a originálními patchwor-
kovými dekami. Ke vzniku
pestrobarevných dek, které
byly sešity ze zbytků látek, in-
spirovala Footshop poslední
spolupráce brandu adidas
a designéra Seana Wother-
spoona s názvem SuperEarth.
Ty stejně jako deky vznikly
udržitelným způsobem, tedy
z odstřižků různých látek.

Armáda spásy byla založe-
na roku 1865WilliamemBoo-
them. V současné době tato
křesťanská organizace půso-
bí ve více než sto třiceti ze-
mích světa.
Cílem Armády spásy v Čes-

ké republice je podpora lidí
všech věkových kategorií. Ze-
jména podporuje všechny ty,
kteří se ocitli v obtížné život-
ní situaci, ale také ty, kteří
hledají jakoukoli duchovní
pomoc či oporu.

Speciálně vyrobené FOOTSHOP

Prometheus
V pátek 21. května vychá-
zí třetí autorské album
klavíristky a skladatelky
Nikol Bókové (na fotu)
Prometheus. Pomáhali jí
hráč na lesní roh Radek
Baborák, jazzový kytaris-
ta David Dorůžka, kontra-
basista a skladatel Jaro-
mír Honzák a také bube-
ník Michal Wierzgoń.

Běh pro Paměť národa.
Sami nebo s rodinou

Hudba k siréně
Orchestr Berg má rád ne-
tradiční projekty. Pro
svou 20. sezonu si mimo
jiné objednal 20 krátkých
skladeb, které jsou urče-
né k provádění společně
se znějící sirénou. A to
může být prakticky kde-
koli – na koupališti, v par-
ku i na univerzitě. Druhá
desítka těchto originál-
ních kompozic se uchází
do 16. května o přízeň ši-
roké veřejnosti prostřed-
nictvím speciální posle-
chové soutěže na webu
www.hudbaksirene.cz.

Praha dekadentní
V Galerii Tančícího domu
začíná zítra výstava nazva-
ná Praha dekadentní. Ta
balancuje na hranici sluš-
nosti. Představí historii za-
kázaného erotického prů-
myslu v Československu.
Zavede do veřejných domů
první republiky, do 60. let
k počátkům striptýzu
i do hospod, barů, kabare-
tů a dalších míst, kde do-
cházelo k nelegální čin-
nosti. Ukáže historii aktů
od tvorby Františka Drti-
kola po soukromé porno-
grafické snímky z 80. let.

KrátcePomáhají
potřebným,
ale i planetě
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Fotbalisty Viktorie
povede na Spartě
nový trenér.

Vrabci na střeše Štruncových
sadů si cvrlikali hned od so-
botního propuštění trenéra
Adriana Guľy, že jeho místo
zaujme Michal Bílek. Včera
to vedení Viktorie Plzeň po-
tvrdilo. Bývalý trenér Sparty
nebo české reprezentace po-
depsal s klubem smlouvu do
roku 2023. Do role asistenta
se vrací někdejší plzeňský ka-
pitán Pavel Horváth.
„Jsem rád, že jsme se s Mi-

chalemBílkem rychle domlu-
vili na všech podmínkách
a došlo tak k podpisu smlou-
vy. Naším cílem je nyní dodat
týmu nový impulz, dobře se
nachystat na závěr sezony
a zlepšit herní projev,“ řekl
generální manažer a majitel
Plzně Adolf Šádek.

Vedení Viktorie propustilo
Guľu po sobotní domácí remí-
ze v lize 3:3 s předposlední
Příbramí. Kolo předtím utrpě-
la Plzeň pod vedením sloven-
ského kouče debakl 1:5 na
hřišti mistrovské Slavie. Čty-
ři zápasy před koncem ligové
sezony včetně zítřejšího odlo-
ženého duelu se Spartou, kte-

rou vede paradoxně explzeň-
ský Pavel Vrba, zaostává Vik-
toria na páté příčce tabulky
o čtyři body za Slováckem.
Šestapadesátiletý Bílek Pl-

zeň trénoval v sezoně
2006/07. Po pěti kolech ode-
šel do Sparty, s níž v témže
ročníku získal double za ví-
tězství v lize a poháru. ČTK

Slávistický záložník Lukáš Pro-
vod si v nedělním ligovém
utkání v Olomouci přetrhl
zkřížený vaz v koleni a čeká
ho operace, po níž následuje
dlouhá rekonvalescence. Při-
jde tak o letní mistrovství Ev-
ropy. Na Twitteru o tom infor-
moval šéf mistrovského klu-
bu Jaroslav Tvrdík. „Sportovní
tragédie pro Lukáše Provoda
i velká ztráta pro Slavii. Mag-
netická rezonance potvrdila

utržený křížový vaz i menis-
kus. Operace v ÚVN v nejbliž-
ších dnech. Lukáši, máš naši
absolutní podporu!“ uvedl Tvr-
dík. Český reprezentant mu-
sel v 31. kole první ligy na hřiš-
ti Sigmy střídat už po 19minu-
tách poté, co se mu podlomilo
koleno. Slavia utkání vyhrála
1:0. Čtyřiadvacetiletý Provod
patřil v sezoně k největším
oporám Slavie, které pomohl
ke třetímu titulu za sebou. ČTK

Dva nové hráče včera přivítal
na tréninku kouč hokejové
reprezentace Filip Pešán.
K týmu chystajícímu se na
mistrovství světa v Rize se při-
pojili obránce Michal Morav-
čík a útočník Jiří Smejkal hra-
jící za Tapparu Tampere. Ve
čtvrtek je bude následovat
Jan Kovář ze švýcarského
Zugu a po skončení finále fin-
ské ligy i Lukáš Klok
z Raumy. Od zítřka by se do
Prahy měli postupně přesou-
vat hráči z NHL. Na včerejším
tréninku byla zatím trojice
brankářů, deset obránců
a patnáct útočníků.

Některé hráče z NHL už
nyní musí Pešán oželet. Zdra-
votní problémy vyřadily útoč-
níka Davida Kämpfa z Chica-
ga a zřejmě nedorazí ani
obránce Radim Šimek ze San
Jose, který je zraněný. Na tur-
naji nebude ani brankář Žra-
loků Josef Kořenář, který po
konci základní části NHL za-
míří na farmu. V nominaci by
měli být obránci Filip Hronek
z Detroitu s Liborem Hájkem
z New York Rangers a útoční-
ci Dominik Kubalík z Chica-
ga, Jakub Vrána s Filipem Za-
dinou z Detroitu a Filip Chy-
til z New York Rangers. ČTK

Bednář skončil
Vicemistr světa z roku
2006 Jaroslav Bednář
ukončil hokejovou karié-
ru. Čtyřiačtyřicetiletý
útočník hrál naposledy
první ligu za pražskou Sla-
vii, se kterou dříve vyhrál
extraligový titul. S hráč-
skou dráhou se rozloučil
i další útočník červenobí-
lých Marek Tomica, jenž
bude v klubu kondičním
trenérem.

Hrachovina na jih
Hokejisty Českých Budějo-
vic posílí gólman Domi-
nik Hrachovina, který
strávil poslední dvě sezo-
ny ve finské Tappaře Tam-
pere. Jiný brankář, Marek
Čiliak, v týmu končí.

Triumf Nizozemce
Třetí etapu cyklistického
závodu Giro d’Italia vyhrál
Taco Van der Hoorn. ČTK

Páník končí ve Zlíně

U fotbalistů Zlína skončili tre-
nér Bohumil Páník a jeho asis-
tent Jan Somberg. Do konce
sezony povedou čtrnáctý tým
prvoligové tabulky kouč
B-týmu Jan Jelínek s asisten-
tem Davidem Hubáčkem.

● V Ostravě bude i nadále
hlavním koučem Ondřej
Smetana. Jeho novým spolu-
pracovníkem se vedle Jana
Baránka ml. stává reprezen-
tační asistent Tomáš Galásek.

Citát

Chceme zvládnout
závěr sezony tak,
abychom si zajistili
účast v pohárech
pro příští sezonu.
MICHAL BÍLEK, NOVÝ TRENÉR PLZNĚ

Kvitová je zpět v desítce a znovu vyhrává
Tenistka Petra Kvitová (na snímku) se vrátila po čtvrtfinálové účasti na antukovém turna-
ji v Madridu do první světové desítky. V novém pořadí WTA je těsně za Karolínou Plíško-
vou, která po vyřazení ve 2. kole zůstala devátá. Kvitová včera uspěla v prvním kole tur-
naje v Římě, kde po boji porazila Polku Magdu Linetteovou po setech 1:6, 6:0 a 6:2. AP

Stránský střídá Gulaše
Hokejistou sezony byl poprvé v kariéře vyhlášen Matěj
Stránský. Sedmadvacetiletý třinecký útočník byl s 33 góly
z 50 odehraných zápasů základní části nejlepším střel-
cem extraligy a Ocelářům výrazně pomohl k zisku mis-
trovského titulu. Stránský v anketě přerušil tříleté kralo-
vání útočníka Milana Gulaše. ČTK

Číslo dne

60
Zhruba tolik procent Japonců
se v posledním průzkumu vy-
jádřilo pro zrušení olympij-
ských her v Tokiu. Koronaviro-
vá epidemie v Japonsku totiž
není pod kontrolou. V metro-
poli byl do konce května pro-
dloužen nouzový stav. Mezi-
národní olympijský výbor
a pořadatelé nadále připravu-
jí režim, ve kterém by se moh-
ly OH uskutečnit bezpečně.

Provod. Špatné zprávy,
přijde o šampionát

Hokej. Pešán už
sčítá omluvenky

Krátce

Bílkovi v Plzni
pomůže Horváth
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